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Z b o r i  v o l iv c e v  in  v o l i t v e  k r a j e v n i h  o d b o r o v :

ocena našega političnega dela
V ečina  novih  občin  v P om u rju  se  k r e p k o  lo tev a  d e la

V desetih velikih občinah združenega Pomurja so ob kraju druge
ga meseca delovanja novih občin zaživeli tudi krajevni odbori. Zaži
veli so vsaj s tem. da so bili pred kratkim izvoljeni — z izjemo ne
katerih krajev, kjer zbori volivcev niso uspeli. Za vse pa velja osnov
na ugotovitev: uspeh ali neuspeh je bil rezultat dobrega ali pomanj
kljivega političnega dela.

Čeprav so v nekaterih  k ra j ih  
morali  zbore volivcev sklicevali 
tudi po večkrat,  preden so bili 
sklepčni, in četudi je  bila ponekod 
udeležba dokaj pičla, velja  za zad
nje  zbore volivcev, združene z volit
vami k ra jevn ih  odborov, le ugotovi
tev. da so bili v splošnem boljši  od. 
pre jšn jih .  Dobri in pomanjkljivi  
zbori — oboji da je jo  svoj pečat po
lit ičnemu delu, ki je bilo v p r ip ra 
vah zadnjih  zborov nekoliko tem e
ljitejše, vsaj v nekaterih  občinah. 
Slednje velja  predvsem za občine 
M. Sobota. Ljutomer in Radgona, 
k je r  se tudi na jbolj  odraža inicia
tiva ljudskih odborov, posameznih 
svetov, pa tudi že nekaterih  novo
izvoljenih k ra jevn ih  odborov. Zna
čilno za zadnje  zbore je tudi to, na 
so bili razgovori povsod zelo živah
ni, vendar  so volivci največ raz
pravlja l i  o pristojnostih k ra jevnih  
odborov in samih volitvah, manj pa 
o statutih občin, nadalje  to, da so 
l judski odborniki tokrat močneje 
nastopali v svoji funkciji , kakor 
sicer na p re jšn jih  zborih.

Ce rečemo, da je  večina novih 
občin v Pom urju  krepko pri je la  za 
delo. moramo obenem dodati, da so 
se pozamezni l judski odbori znašli 
pri delu dokaj različno. Samostoj
nost in iniciativa veje  še posebej iz 
dela ljudskih odborov Ljutomera 
in Radgone, k je r  se lotevajo na jbolj  
perečih  gospodarskih in upravnih 
problemov — k l ju b  precejšnjim  za
četnim težavam. Uspehi takega dela 
se zrcalijo v pravočasnih političnih 
p ripravah, v delavnosti množičnih 
družbenih organizacij — od l ju d 
skega odbora, svetov in odborov pa 
do zborov volivcev — povsod je za
znavno njihovo delo. V občini L ju 
tomer so se n. pr. takoj  lotili v p ra 
šanja, kako bi razširili nekatera  po
d je t ja ,  zlasti p a ,  kako bi n ada l je 
vali začeto obnovo vinogradništva 
in sadjarstva .  S podobnimi načrti  se 
u k v a r ja jo  tudi v Radgoni, Soboti, 
in še ponekod, k a r  le p o tr ju je  
mnenje,  da so nove občine v Pom ur
ju  v glavnem pravilno usmerile 
svoje delo in da se j ih  volivci okle
pa jo  z zaupanjem.

Značilnost zborov volivcev v l ju 
tomerski občini je  še posebej v tem, 
da so j ih  vodili odborniki, ki so se 
na poročilo in razpravo že p re j  t e 
meljito pripravili.  Podobna ugoto
vitev velja tudi za precejšen del 
zborov v soboški občini. Po množič
nosti in živahni razpravi so se p red 
vsem odlikovali zbori volivcev v 
Železnih dverih, Jeruzalemu, Raz
križju,  Globoki itd. Na zboru v Že
leznih dverih so razpravlja li  o delu 
občinskih svetov, o vlogi k ra jevn ih  
odborov, kmetovalce so zanimala 
razna vprašan ja  okrog kmetijskih  
gradenj,  razpravo pa so povezovali 
tudi z zadružništvom, k e r  so bili v 
tem času tudi polletni občni zbori 
zadrug. Prav  zbor v Železnih dvo
rih lepo dokazuje, da je  dobro pri
p rav ljen  zbor volivcev lahko samo 
ploden.

Na zborih volivcev v soboški 
občini so največ razpravljali  o ko
munalnih problemih, predvsem ceste 
so domala povsod omenjali. Za so
boško občino pa velja  še posebej 
omeniti, da so vodstva osnovnih or
ganizacij SZDL skoraj povsod p red 
lagala kandidate  v k ra jevne  odbore 
ki so j ih  volivci tudi izvolili. Od 
vseh niso uspeli le t r i je  zbori. Ini
ciativnost novih k ra jevn ih  odborov 
pa se že kaže predvsem v tem. da 
skušajo najti  lastne vire in odkri
vajo s tare  neurejene  zadeve. Slabše 
so uspeli zbori volivcev v krajih ,  
k je r  volivcem ni bila dovolj jasna 
vsebina novih občin in k je r  je p re 
malo članov SZDL. To se je  poka
zalo predvsem na območju Tišine 
in Mačkovec.

V m art jansk i  občini so izvedli 
trideset zborov volivcev in le štirje  
niso bili prvič sklepčni. Udeležba 
je  bila povprečna,  nekater i  zbori pa

so bili sklicani ob neprimernem 
času.

Tudi za radgonsko območje 
velja, da so dobro pripravili  zbore 
volivcev. Največjo udeležbo so za
beležili v Radencih, najs labšo pa v 
Radgoni. G ra je  vredno je  prav za 
Radgono, da se zborov niso udele
ževali komunisti,  kar  velja  tudi za 
člane ZK iz cankovske občine. V 
občini Grad so na zborih med d ru 
gim razpravlja li  tudi o zadružnih 
zadevah, predvsem na področju 
p re jšn je  občine Kuzma. Gra ja l i  so 
tudi razde ljevanje  pomoči Rdečega 
križa prizadetim od toče. V lendav
ski občini so morali drugič sklicati 
zbore v šestih kra jih .  Najslabše j e 
bilo v okolici Turnišča, k je r  je  zad
nje čase politično delo precej za 
ostalo. V Kobilju je  bil sicer dobro 
obiskan zbor volivcev, razpoloženje 
pa je  pokvaril  s svojo samovoljno
stjo nek odbornik SZDL — gostilni
čar.  Volivci so zahtevali, naj odgo
vorni l jud je  podajo obračun o bivši 
opekarni,  ki so jo podrli.

V lendavski občini pa so na zbo
rih volivcev precej ostro kritizirali 
špekulativne pojave pri nakupu ži
vine. Zadnje čase se namreč pred 

vsem na tem območju pojav lja jo  
številni nakupovalci nekaterih  iz
voznih podjeti j  iz Hrvatske, ki na
vi ja jo cene, k a r  povzroča med km e
tovalci nezaupanje  do domačih po
djeti j ,  če se ta držijo dogovorjenih 
cen pri odkupu.

Med na jbolj  neuspele pa sodijo 
zbori volivcev v beltinski občini. 
Ob prvem sklicanju sta bila med 
petnajstimi sklepčna le dva zbora. 
Sklicali so j ih  drugič in tudi tretjič . 
Vse kaže, da vzroki neudeležbe niso 
samo v pomanjkljiv ih  trenutnih  p r i 
pravah, temveč da so globlji. Pr i
mer Črensovec to najzgovornejše 
potrju je .  L jud je  so izgubili zaupa
nje  v nekatere  predstavnike, ki so 
v svojem p re jšn jem  delu kot funk
cionarji  črensovske občine dali  do
kaj slab zgled. Pa še drugi vzroki 
so: pom anjkljivo politično delo, p re 
m ajhna vnema v vodstvu SZDL. 
pojavi birokratičnih odnosov občin
skih uslužbencev do volivcev in še 
kaj.  Ne bo odveč priporočilo, da se 
odgovorni l judje  iz Beltinec trdneje  
oprimejo dobrih izkušenj sosednjih 
občin.

Taka je  približna, k ra tka  ocena 
zadnjih zborov volivcev v Pomurju.  
Ta ocena pa obenem ocenjuje  naše 
politično delo. Pri tern pa bo v bo
doče potrebna močnejša politična 
orientacija , ki naj onemogoči delo 
tistih, ki jim je  l judska oblast trn 
v peti.

Mlin na Muri — pokrajinska značilnost Pomurja — O pokrajinskem  
zeju v M. Soboti berite na tretji strani te številke.

Občinski ljudski odbori morajo dati
več poudarka predvojaški vzgoji
Letošnjega jesenskega zborova

nja  mladincev predvojaške vzgoje 
se je  udeležilo okrog 1.100 mladin
cev. Zborovanja so bila v krajih  
bivših občin. Doslej so zaključili  
zborovanja v večini krajev, bodo 
pa še v Šalovcih. Mačkovcih, Petrov
cih, na Cankovi, v Rogaševcih in 
pri Gradu. S temi zborovanji bo 
zaključen jesenski del pouka. Mla

dincem je  predavalo 15 predavate
ljev. rezervnih oficirjev in podofi
cirjev. Uspeh zborovanj je  zadovo
ljiv, bil bi pa še boljši, če bi se Obč. 
LO bolj se zanimali za organizacijo 
in izvedbo zborovanj. Posebno Obč. 
LO v Lendavi je  pokazal kaj malo 
zanimanja, zato je  bilo zborovanje 
v Črensovcih med najslabšimi. Tudi 
v nekaterih  drugih središčih je  bilo 
tako. Občinski možje se niso zani
mali. kaj delajo mladinci,  čeprav je 
dobra organizacija  zborovanj na 
loga posameznih občin.

Najboljše so bila izvedena zboro
vanja  v M. Soboti. Tišini in v Bo
doncih. Mladince v teh k ra jih  sta 
obiskala predsednik OLO tov. Rogl 
in zvezni ljudski poslanec Vanek 
Šiftar, mladince v Martjancih pa 
dva m ajor ja  JLA iz zagrebške voj
ne oblasti.

Posamezna zborovanja so tra ja la  
en teden. Predavatelj i  so seznanjali 
mladince z orožjem, s taktičnimi va
jami. V nekaterih  središčih, kakor 
v Martjancih. so priredili enodnev
ne manevre. Taborili letos niso, ker  
ni za to dovolj sredstev.

Komisija za predvojaško vzgojo 
pri okrajnem  svetu za šolstvo je 
sklenila, da bo z razpoložljivimi 
sredstvi nabavila enotne obleke za 
udeležence predvojaške vzgoje.

-jm

V Murski Soboti bodo še v tem mesecu volili
potrošniške svete

Trgovina je  večkrat predmet 
kri t ike  v naših časopisih, še pose
bej pa med potrošniki. Ta kritika  
je  mnogokrat upravičena, včasih 
pa tudi ne, zlasti takra t  ne, kadar  
so morebitnemu slabemu poslova
n ju  krive objektivne težave. Zato 
je  bila uvedba potrošniških svetov 
kot družbeno kontrolnega organa 
v naši trgovini več kot pa samo 
koristen ukrep.

Predpisi  o uvedbi potrošniških 
svetov kot organov družbene kon
trole v trgovini so bili izdani letos 
jun ija ,  v veljavo pa so stopili me
seca juli ja .  Se pravi,  da teče že 
peti mesec od njihove uzakonitve. 
Toda do izva jan ja  teh predpisov še 
ni prišlo, ali pa samo v redkih 
izjemah. V Sloveniji imajo takšne 
potrošniške svete že v L jubljani  in 
Mariboru, povsod drugod pa se šele 
pripravlja jo ,  da bi j ih  izvolili.

Tudi Mursko Soboto je  treba 
uvrst iti  med te zadnje, namreč med 
tiste, ki se p rip rav l ja jo  na izvedbo 
novih predpisov. Na terenu se je že 
precej razpravlja lo  o tem, pa tudi 
občinski odbor Socialistične zveze 
je sprejel sklep o ustanovitvi po
trošniških svetov. Razen tega je 
bila osnovana pri Socialistični zvezi 
komisija, ki bo analizirala  stanje 
v soboški trgovini. Na osnovi te 
analize bodo v teku tega meseca 
začeli voliti potrošniške svete tudi 
na zborih volivcev v Murski Soboti.

Potrošniški sveti sodijo poleg 
organov delavskega samoupravlja  
n ja  v podjet j ih  med zelo važne pri
dobitve demokratizacije  našega 
socialističnega družbenega u p rav l ja 
nja.  Ker je izvolitev teh svetov tudi 
v Murski Soboti tik pred durmi, je 
prav, da zapišemo nekaj  besed o 
vlogi potrošniških svetov, tako da 
se bodo volivci lahko pripravili  in 
da jim bo povsem jasna značilnost 
in njihov pomen.

Med najpomembnejše  pravice 
potrošniških svetov je  t reba  u v r 
stiti :

sveti lahko predlagajo  ukrepe  
za izboljšanje  poslovanja trgovine 
(podjetja  in poslovalnic), nadalje  
lahko sveti soglašajo ali pa ne so
glašajo s sklepi organov podjetja  
oziroma poslovalnic o uporabi sred
stev rezervnega sklada, o razpola
ganju  z osnovnimi sredstvi, o porabi 
sredstev za investicije, o investi

cijskem kreditu in o spremembi 
pravic podjet ja  oziroma posloval
nice.

Sveti imajo nadalje  pravico vpo
gleda v poslovne knjige, pravico 
pa imajo pregledati tudi poslovne 
prostore in blago. O ugotovljenih 
nepravilnostih  m orajo  obvestiti  p r i 
stojne državne organe.

Seveda je mogoče, da bo kje 
prišlo do spora med potrošniškimi 
sveti in vodstvom podjetja  ali po
slovalnice. Take primere  potem re
šuje Svet za gospodarstvo ljudske
ga odbora občine.

Prve izkušnje iz potrošniških 
svetov kažejo, da so se ti krepko 
spoprijeli z vsemi tistimi, ki jim ni 
m ar  ureditev trga, zlasti v živilski 
stroki. Sveti so proučevali odnos 
med nabavnimi in prodajnimi ce
nami. zatem, kakšni so bili viri 
oskrbovanja  in kako so blago 
vskladiščili. Bili so že primeri,  da 
poslovodje samostojnih trgovskih 
poslovalnic niso pokazali  volje so
delovati  s potrošniškimi sveti. Še

več: hoteli so na vse načine one
mogočiti njihov vpogled v delo. Tu 
je  t reba  reči, da potrošniški sveti 
niso nikakršen administrativni 
ukrep, ki je  bil izdan samo zaradi 
kontrole  poslovanja trgovine in za
to, da bi se odstranile zlorabe. To 
je samo po sebi nekaj  začasnega 
in prehodnega. Ko bomo imeli vse
ga dovolj, tudi zlorab ne bo več. 
Toda potrošniški sveti bodo klj u b) 
temu ostali, kajt i  to je povsem nor
malen pojav v razvoju naše skup
nosti in odraža predvsem težnje 
in dolžnosti družbe, da pomaga po
speševati najpomembnejšo panogo 
našega gospodarstva, trgovino.

Če bodo potrošniški sveti hoteli 
dobro delovati, bodo morali imeti 
vso podporo ljudskih odborov občin, 
še posebej pa bo odvisno od organi
zacij Socialistične zveze, da bodo 
potrošniški sveti tudi v naši občini 
izpolnili svoje odgovorne naloge. 
Zato je zlasti važno, koga bomo na 
prihodnjih zborih volivcev izvolili v 
svete potrošnikov. Š.

Teden Rdečega križa
v M urski S o b o tiRdeči križ je  naša najbolj  hum a

nitarna organizacija . Kadar je kdo 
v nesreči ali v težkem položaju, t e 
daj se obračamo za pomoč k RK. 
Ta prekoris tna organizacija  pa naj 
bi pridobila kar največ članov in 
se tudi finančno okrepila — o tem 
je Občinski odbor RK v M. Soboti 
na svoji zadnji seji obširno raz
pravljal  in sprejel nekaj važnih 
sklepov.

V Tednu RK, ki bo od 1. do 7. no
vem bra , bodo pridobili  čim več 
krvodajalcev — prostovoljcev. Se
stavili bodo seznam jetičnih bolni
kov in pregled ogroženih družin, 
posebej še takih z malimi in šolo

obveznimi otroki.
Odborniki bodo organizirali  pro

dajo značk po trgovinah in skupaj 
s sindikalnimi podružnicami izvedli 
široko zasnovano nabira lno akcijo.

V ponedeljek, 7. novembra ob 
19. uri bo v novi kinodvorani a k a 
demija, na kateri  bodo nastopili na 
ši na jmlajši  iz otroškega vrtca, pod
m ladkarj i  iz osnovne šole in gimna
zije, tamburaši ESŠ, kulturna  sku
pina delavk iz Tovarne perila  in 
mestna godba na pihala. F. H.

Z A D N J A  VEST

UBOJ V ŠULINCIH
V nedeljo,  30. oktobra  popol

dne sta se sprla na svoji domačiji  
b ra ta  Koloman in Franc Časar iz 
Šulinec 46 — vse zato, k e r  je  vsak 
izmed n j i ju  hotel prevzeti  posestvo 
starega očeta Štefana Beleča.

Prišlo je  do prepira in pretepa 
— n a jp re j  v hiši, potem pa na dvo
rišču, k je r  je  Koloman brata  Franca 
vrgel na tla, ga enkra t  s kolom 
udaril  po glavi, večkrat  pa po 
hrbtu in inmu  prizadejal težke teles
ne poškodbe, ki so bile že nekaj  ur  
pozneje usodne za živ l jenje  p re te 
penega. Franc je  umrl v soboški 
bolnišnici.

Storilca Kolomana so organi 
PNZ iz M. Sobote prijeli  in a re t i 
rali  v Kuzmi. Za svoje d e jan je  se 
bo moral zagovarjati  pred okrož
nim sodiščem v Mariboru.

PROSLAVA OZN NA ESŠ
V sredo, 26. oktobra so proslavili 

dijaki ESŠ, učenci trgovske in obrt
ne šole dan OZN. Proslava je  bila 
v stari kinodvorani.  O Organizaciji 
združenih narodov je govoril ravna
telj ESŠ prof. Goljevšek. Po pre
davanju  so si ogledali dva filma o 
OZN Ekonomska in tehnična po
moč OZN Boliviji« in »Pomoč OZN 
Koreji«. Proslave se je  udeležilo čez 
200 d ijakov in učencev. -jm

VREMENSKA NAPOVED 
za čas od 4. do 10. novembra

Za pr ihodnji  teden obetajo v 
glavnem mirno vreme, razmeroma 
toplo z meglo v nižinah. Čez dan bo 
večkrat posijalo sonce. 6. XI. bo 
prišlo do rahlih vremenskih motenj, 
8. in 9. novembra pa bo pritisk pa 
del in ozračje se bo znatno ohla
dilo, k a r  bo povzročilo tudi pada
vine.

USPELO PREDAVANJE
V ponedeljek je bilo v M. Sobot i 

redno predavanje  v okviru Ljudske 
univerze. O kulturnih  znamenitostih 
Pom urja  je  govoril tovariš Franc 
Gumilar. Predavanje,  ki je  bilo prvo 
v novi sezoni, je uspelo, p redvajan je  
skioptičnih slik raznih kulturnih 
spomenikov Pom urja  pa mu je  dalo 
še posebno vrednost.

Redna predavan ja  Ljudske un i
verze bodo doslej vsak ponedel jek.



Kmetijsko-gospodarske šole

naj  b o d o  k o v a č n i c e  n ov ih  ljudi
za kmetijstvo
Pomurja

V POMURJU BO 33 KGŠ. — DVA TIPA ŠOL. — NA RAVNINI 
BOSTA IMELA PREDNOST POLJEDELSTVO IN ŽIVINOREJA, V GRI
ČEVNATIH PREDELIH PA SADJARSTVO IN VINOGRADNIŠTVO. 
OBVEZNO ŽELIJO ZDRUŽITI S KORISTNIM. -  POUK V KGŠ BO 
TRAJAL OD 15. NOVEMBRA DO 15. MARCA.

Kdor več zna, več velja  — to n a 
čelo, ki se pri nas že uve ljav lja  na 
vseh toriščih družbenega delovanja,  
vse bolj prod ira  tudi na podeželje, 
med kmečke ljudi; ka jt i  nemogoče 
se bo V km eti js tvu  povzpeti do višje 
stopnje  napredka ,  če ne bo vzpo
redno z udobnejš imi hišami in go
spodarskimi poslopji, poleg novih 
t rak to r jev  in plugov rasel tudi po
deželski človek — rasel v zavestne
ga ustvar ja lca  in pravega m ojs tra  
svojega dela. Koliko manj znoja bi 
preteklo, koliko m an j  žuljev  bi bilo 
in koliko več pridelovalnih uspehov 
bi zabeležili, če bi naši km etje  bolj 
razumno obdelovali polja  in svoji 
delovni vnemi dodali še strokovne 
veščine!? Kar ozrimo se malo na 
okrog po Evropi — očitna primera:  
D anska  in Č ehoslovaška — in spo
znali bomo lahko, kaj zmoreta ra 
zum in roka ondotnega kmetovalca, 
ki v s redn jih  in višjih kmetijsk ih  
šolah pridobljeno znan je  uspešno 
p resa ja  v svojo zemljo in jo sili 1: 
temu, da mu da je  k a r  največ plo
dov.

V znam enju  tega prizadevanja ,  
ki bo prineslo kmečkemu človeku 
obilo koristi, bomo tudi letos odprli 
v Pom urju  33 km etijsko-gospodar
sk ih šol, v ka ter ih  naj bi si kmečka 
m ladina pridobila  potrebno znanje  
za um nejše  km etovan je  in gospo
dinjstvo.

Na pobudo Sveta za šolstvo pri 
OLO M. Sobota so se prosvetni či
n ite lji  odločili za dva tipa takih 
šoli med sabo se bosta razlikovala po 
tem, da bodo v ravninskih prede
lili med strokovnimi predmeti  dali 
prednost  poljedels tvu in živinoreji 
(120 učnih ur), v goričkih predelih 
pa sadjars tvu  in vinogradništvu (72 
učnih ur). Obema tipoma (po 2 let
nika) so določili po 180 učnih ur

iz kmetijsko-strokovnih  predmetov. 
Razen tega bodo slušateljem posre
dovali tudi koristno znan je  iz sploš
nih predmetov: računstvo, slovenski 
jezik, prirodopis, zgodovina in d ru ž 
beno-moralnu vzgoja. Ti predmeti  
bodo zastopani v prvem letn iku s 
74. v drugem letniku pa z 58 učni
mi urami, medtem ko so za k m et i j 
ske strokovne predmete  odmerili 
v prvem letniku 80, v drugem let
niku pa 100 učnih ur, za zdravstve
no izobraževanje  po 30 ur in za go
spodinjstvo po 32 učnih u r  v v s i 
kem letniku. Vodstvom posameznih 
KGŠ so prepustili,  da lahko učni 
program še bolj prilagodijo svojim 
k ra jev n im  razmeram.

Letos so osvojili za vse Pom urje  
tudi dragocene izkušnje , ka te re  so 
v zadn jih  letih pridobili  pri izobra
ževanju  kmečke mladine na desnemu 
bregu Mure, k je r  imajo KGŠ v ne 
ka ter ih  k ra j ih  že tradicijo. Om e
nimo naj samo Cven in Svetinje — 
p ion ir ja  km ečko-nadaljevalnega  šol
stva. Zavzeli so se predvsem za to 
da bi letos združili obvezno s k o 
ristnim: učni načrti  za prva letni
ka KGŠ bodo zajeli tudi precej 
tistega gradiva, ki ga je  potrebno 
proučiti v obveznih tečajih  za kmeč
ko žensko mladino, v t re t jem  let
niku (samo za dekleta) pa bi si slu
šatelj ice pridobile  potrebno znanje  
iz tistih predmetov, ki so za n je  še 
posebno važni: nega dojenčka, hi
giena nosečnice itd. Razen tega bi 
se u k v a r ja le  tudi s p raktičnim  go
spodinjstvom. Potrebno znanje  in 
izkušnje  iz gospodinjstva jim bo 
lahko posredovala potujoča kuhinja ,  
ki jo prav te dni u s tanav l ja jo  v po
murskem središču.

P r izadevanje  SZDL in prosvet
nih činiteljev je  usm erjeno  k hva
levrednemu smotru: posredovati
kmečkim m ladenkam  zaokroženo in 
solidno znanje,  ki n a j  ne bo samo 
rezultat  obiskovanja  obveznih teča
jev, marveč plod smotrnega učen ja 
v treh letnikih  KGŠ. Tret j i  letnik 
za dekleta  je  potemtakem koristno 
nadomestilo za obvezne tečaje  in 
ga bo potrebno vpeljati  povsod, k je r  
bo delovala KGŠ.

Ugledni prosvetni delavci in 
kmetijski strokovnjaki  že ses tav lja 
jo učne program e za KGŠ, ka j t i  po
uk v njih se bo pričel 15. novembra

Kaj d e l a  v a šk i  o d b o r  
SZDL v D o m a j in c ih
Ljudje v Domajincih govorijo, da 

nimajo nobenih koristi od vaškega 
odbora SZDL. Mnenja so, da bi mo
ral odbor SZDL usmerjati  delo k ra 
jevnega odbora, ki prav tako spi. 
Jesen je že, v Domajincih in v neka
terih  sosednjih k ra j ih  pa še niso sto
rili prav nič, kar bi bilo koristno za 
prebivalstvo.

V Domajincih so po navadi vsa
ko leto očistili obcestne jarke, da v 
jeseni voda ni delala škode. Letos se 
nihče ne zmeni za to opravilo. Tudi 
potoki, ki tečejo ob vasi, so zam a
šeni z zemljo in različno nesnago. 
Ledavo smo včasih bolje pripravili 
na njene muhaste  poplave. Letos ra 
ste ob bregovih grmovje in ovira p ra 
vilen odtok vode. Potrebno bo, da 
da kdo drug pobudo za vsa ta dela, 
drugače nam bo jesenska in pomlad
na voda uničila vse posevke. To 
nam naj bo tudi opozorilo, da bomo 
v prihodnje  vaški odbor SZDL bolje 
izvolili. ZN

V Beltincih hi lahko imeli 
več dohodkov od obrti
Pred kra tk im  je  imel občinski 

odbor SZDL peto redno sejo. Pri 
tem so ugotovili, da je  v občini mo
čan pr i ras tek  goveje živine in pe
rutnine, v p r im erjav i  z lanskim le
tom. V kmetijs tvo  se vrača vedno 
več sredstev kot znaša letni davek. 
To se pozna predvsem pri umetnih 
gnojil ih  in regresih za nakup  k m e
t ijsk ih  strojev. Kmetovalci  so s 
takšnim načinom zadovoljni. N ada
l je  so ugotovili  na sestanku, da so 
l ju d je  prem alo  seznanjeni z zako
ni in nekaterim i olajšavami, ki se 
t ičejo  plačevanja  dohodnine, po
gozdovanja in obnove sadovnjakov.

Beltinska občina, ki je  sorazm er
no gospodarsko šibka, bi lahko ime
la  več dohodkov od obrti, ki ima 
pogoje, da se razvije . Več zanim a
n ja  bi morali posvetiti občani izde
lovan ju  cekarjev ,  pri čemer bi po
magal Agromerkur« iz M. Sobote. 
Prisotni so sklenili , da bo moral 
vse te stvari  urediti  Obč. LO.

*

Blatne ceste v Pertoči
Res, prije tno je na  vasi, posebno 

če ni med vaščani nepotrebnih p re
pirov. Ljudje pomagajo drug d ru 
gemu in se veselijo uspehov napor
nega dela. Tudi pri  nas v Pertoči je 
včasih lepo. V jeseni, ko dozori mošt, 
ne zmanjka v vasi vedrih obrazov. 
Ob hladnih jesenskih večerili ličkajo 
l judje koruzo, pojo, pripovedujejo 
d o v t ip e . . .

Ob vsem tem vedrem življenju 
pa  se pojavljajo težave, ki jih naši 
ljudje rešujejo včasih z večjim, vča
sih z manjšim uspehom. Neugodno 
vplivajo na  razpoloženje naših va
ščanov blatne ceste, ki kličejo na 
pomoč. O cestah so razpravljali  na 
sestankih. Sestanki so mimo, ceste 
so ostale še naprej blatne. Kje je 
krivda? Ljudje se pač premalo za
nimajo za take stvari. Krajevni od
bor in SZDL bi morala dati  v vse

take probleme več življenja. Prepri
čati bi morala ljudi, mogoče tudi sa
mega sebe. da bi s popravilom ceste 
koristili največ samemu sebi.

Jaka

Pri veržejskih telovadcih
se je veselje ustaviti

P a r t i z a n  v V e rž e ju  j e  e n o  p rv ih  d r u 
š tev ,  k a t e r im  se j e  v t e j  sezoni posreč i lo  
p r i r e d i t i  s a m o s to jn o  a k a d e m i jo .  Nas top il o  j e  
17 d ru š t v e n ih  o d d e lk o v  z 98 č la n i - t e lo v a d c i .

R e dno  de lo  skoz i le to  j e  bi lo  k r o n a n o  z 
usp eh o m ,  ki  ni  m a j h e n ,  s a j  bi  t ežko  naš li  
t a k o  d e la v n o  d r u š t v o  v k a k e m  m es tu .  Vsa 
noša d r u š tv a  »P a r t i z an  bi  m o ra l a  p o s n e 
mat i  V e r ž e jc e  in o p u s t i t i  s v o je  »poč it n ice«, 
pa bi  p r a v  gotovo  ne  imela  v e l ik ih  t ežav  
pr i  u r e s n i č e v a n j u  s ic e r  o b š i r n e g a  p r o g ra m u  
s v o je  o rg an iz a c i j e .

P r o g ra m  j e  bil ze lo  p e s te r .  V š e s t n a j 
st ih  to čk a h  so se  p r e d s t a v i l i  obč in s tvu  samo 
dom ač i  te lovadc i.  N a jv e č  p r i z n a n ja  so d o 
b i le  p io n i rk e ,  ki  so m o ra l e  sv o jo  to čk o  celo 
ponov iti .  N j ih o v  u sp e h  j e  p r ip i s a t i  tudi  
s k rb n i  vodn ic i  T r e z ik i  M i l f e ln a r j e v i .  Zelo 
so  p r e s e n e t i l i  tu d i  m la d in c i  in m la d i n k e  na 
o r o d ju .  I zb ra li  so  p r im e r n e  v a j e  in j i h  iz
vedli  d o k a j  usp ešn o  pod vods tv om  v o d n ik a  
K a p u n a  in na č e ln i ce  Ž ivkove , k l j u b  tem u, 
da  j e  p o n a v a d i  zelo do lga  po t  od » zače t 
nika« do z a če tnega  t e lo v a d c a  na o ro d ju .

Nas top  t e lo v a d c ev  so m očn o  p o d k rep i l i  
t am b u r a š i ,  z b ra n i  v s v o je m  24-čIanskem z b o 
ru .  Tud i  t a  zb o r  j e  m e n d a  e d in s tv e n  p r im e r  
v S lo v e n i j i  in z a to  v r e d e n  p o s n e m a n ja .

P re d  a k a d e m i jo  so se  s re č a li  m la d i  n o 
m e ta š i  l j u t o m e r s k e g a  in v e r ž e j s k e g a  » P a r 
t iza na«.  Zmagal i  so dom ač in i  2:6.

S t ak im i  u s p e h i  se l a h k o  p o n a š a jo  k l j u b  
t em u ,  da  d e l a j o  v zelo  t ež a v n ih  ok o l i šč i 
n a h .  T e lo v ad n ic a ,  ki  so jo  o d k u p i l i ,  j e  v 
zelo  s la b em  s t a n j u  in j e  p o t r e b n a  p r e u r e 
d itv e .  P o t r e b u j e j o  o r o d je ,  b laz in o  in b r a d l j o ,  
za to  p r i č a k u j e j o  pomoč  r e p u b l i š k e  zveze  in 
obč ine .  T.  Ž.

Učitelji naj bodo oblikovalci novega rodu
Občni zbor prosvetnih delavcev 

lju tomerske občine je dobro uspel. 
Po reorganizaciji  imamo v društvu 
90 članov. V lju tom ersk i  občini je 
26 šolskih ustanov. Dve nižji gim
naziji,  dve obrtni šoli, glasbena 
šola, osnovne šole in kmeti jsko n a 
daljevalne šole. Delo na vseh šolah 
je  zelo raznovrstno in ob današnjih  
potrebah zelo zahtevno.

Na občnem zboru smo ugotovili, 
da je bilo naše delo v lanskem šol
skem letu dobro. Imeli smo 6 stro
kovnih predavan j,  na  ka te r ih  so 
predavali  znani s trokovnjaki:  prof. 
Šilih, prof. Gogala, prof. Mayer in 
še nek a j  drugih. Že sama imena po
vedo, da se je  odbor društva  zani
mal za dobre predavate l je .  Društvo

je  organiziralo tudi p redavan ja  po 
strokovnih aktivih. Posebej za sla
viste, matematike,  zgodovinarje  in 
biologe. S temi p redavan ji  je  bilo 
poskrbljeno za strokovno izpopol
n jev an je  članov društva.  Lani je 
bila  glavna skrb  članov, da so so
delovali pri reševanju  raznih pro
blemov, nanašujočih se na reformo 
šolstva, da so skrbeli za pošolsko 
mladino in mlade učitelje. Učitelji 
so sodelovali tudi v množičnih orga
n izac i jah  in IZUD. Iz raznolikosti 
dela učite ljev v lanskem šolskem 
letu so zborovalci povzeli, da so 
dobri vzgojitelji  oblikovalci nove
ga rodu. Pri  svojem delu m orajo  še 
bolj dosledno zasledovati naš poli
tični in gospodarski razvoj in iz
sledke prenašati  na  naše na jm la jše  
državljane.

Na občnem zboru so bili tudi 
p redstavniki  OLO in Obč. LO, ki 
so obljubili  pomoč in sodelovanje 
pri  n ad a l jn jem  delu društva.  ub

Uspešno delo sveta za  šolstvo 
v radgonski občini

Ali je  obstoj otroških vrtcev v 
Žepovcih in Stogovcih v Apaški ko 
tlini zares ogrožen v zimskem času? 
S tem in še mnogimi drugimi pro
blemi. ki zadevajo  šolska in vzgoj
na vprašan ja ,  se je  u k v a r ja l  svet 
za. šolstvo radgonske občine na svoji 
drugi redni seji.

V teh vrtcih je  bilo poleti  dovolj 
otrok, v zadn jem  času pa se doga
ja. da imajo v n j ih  le po dva do 
tri otroke, za k a r  se seveda ne 
izplača držati vzgojiteljice. Če bi 
ostalo tako še naprej ,  bodo morali  
vrtca  začasno zapreti .  Ker pa  so 
vrtci predvsem vzgojne in ne social
ne ustanove, kakor  nekater i  misli
jo , bi bili taki ukrep i  napačni.  Ker 
se o vzrokih  slabega obiska govori 
m ars ikaj ,  je  svet za šolstvo skle
nil, da bo postal t ja  posebni ko
misiji. ki se bosta skupno s šolski
mi odbori pogovorili,  ka j  je  t reba  
ukreniti ,  da se bo s tan je  izboljšalo 
in da bodo odpravili  m orebitne  n a 
p a k e .  Morda bo treba  spremeniti 
delovni čas, m orda  bodo po trebne  
tudi kakšne  druge  spremembe?

N a  seji so da lje  razpravlja li  o 
s tan ju  šolskih zemljišč in poslopij, 
o rezulta tih  prvega posveta s pred
sedniki šolskih odborov in o pred
logu pro računa  za leto 1956. Izvo
l jena  je  bila  posebna komisija, ki 
bo p reg leda la  vse šolske ustanove 
v občini in ugotovila na jnu jne jša  
popravila, ki j ih  bo treba opraviti 
še p red  zimo. Več šol v občini še 
n ima lastninskih dokumentov za 
zemljišča, zato si naj č imprej p re
sk rb i jo  po trebna  dovoljenja  za 
u p ra v l j a n je  in izkoriščanje  ze
mljišč. Na seji so rešili  še nekaj 
d rugih  d robnih  stvari.  Pogovorili  so 
se tudi o p r ip rav ah  za vpis v kme
t ijske  gospodarske šole. Posebna 
komisija  bo proučila  predlog p ro ra 
čuna za km eti jsko-gospodarske šole.

Seji je  pr isostvoval tudi zastop
nik O k r a jn eg a  ljudskega  odbora, 
pa in špek to r ja  za osnovne šole in 
vrtce. Navzoči so s svojimi nasveti 
in predlogi mnogo prispevali  za re
šitev perečih problemov, ki se po
ja v l j a jo  pri prosvetn ih  ustanovah 
v občini. Ik.

Zakon  narave je : iz malega  raste veliko
Denarno varčevan je  se vse bolj 

uve ljav lja  kot dobro vzgojno sred
stvo v naših šolah. Dijaki  in učenci 
vlagajo svoje p r ih ran k e  na hranilne  
knjižnice. V lanskem šolskem letu 
so znašale vse d i jaške  h ran ilne  vlo
ge v  Pom urju  skoraj  1 milijon din. 
Če upoštevamo, da je vlagalo po
vprečno kom aj 15% učencev v 
osnovnih šolah in d i jakov v nižjih 
gimnazijah,  je to vseeno precej.

Marsikdo, posebno starši trdijo, 
da ni mogoče vlagati denar ja ,  saj 
še tako pogostokrat težko shajamo. 
Bes je. toda varčevan je  otrok je 
važno ne toliko zaradi tega. da se 
otroci s p r ih rank i  materia lno  o k re 
pijo, temveč za to. da že od mladih 
nog rastejo  v do b re ,  varčne držav
ljane. 

Našem ljudem je  težko govoriti  
o takih  stvareh. Izkušnje  s h ran il 
nimi vlogami pred in med vojno so 
vlile v zavest ljudi nezaupanje ,  ki 
sc le počasi ohlaja. V tem je  tudi 
vzrok, da naši kmečki otroci soraz
merno na jm an j  va rču je jo  in v la 
gajo.

Služba denarnega  va rčevan ja  pri 
Narodni banki je vpelja la  za učence 
osnovnih šol in nižjih gimnazij  po
sebne hranilne  knjižice. Nekajle tna  
p raksa  je  pokazala  že precejšen 
uspeh. V Pom urju  je varčevanje  
na jbolj  razvito pri podr. NB v L ju 
tomeru, k je r  je  nad 700 vlagateljev.

ki so zbrali  že sedaj  ob začetku šol
skega leta čez 100 tisoč din. Kot 
p r im er javo  navajam o dijaško va rče 
vanje  pri murskosoboški podr. NB. 
k j e r  je  samo 200 vlagateljev.

Navadno je  tako, da vlagajo  n a j 
več na tistih šolah, ki so v bližini 
podružnice NB. Potrebna bi bila 
večja delavnost hran iln ih  referentov 
posameznih denarnih  zavodov, po
sebno tam , k j e r  so d i jaške  hrani ln e

b laga jne  že ustanovljene,  pa ne de 
lajo. Pri vsem tem pa je  potrebna  
pomoč učiteljstva. Ne bi bilo napak, 
če bi storili v vseh šolah tako, kot 
na nižji gimnaziji  v Križevcih pri 
Lju tomeru, k je r  so uvedli pri učnih 
urah  moralne vzgoje tudi p red av an ja  
o Varčevanju. Posamezni razredi te 
km u je jo  v varčevanju .  Doseženi 
uspeh p r ik azu je  grafikon, ki visi v 
šolski veži. V večini p r imerov se 
naši učitelj i  izmikajo temu delu. 
Potrebna je  res natančnost.  Ne sme 
nikoli  z m an jka t i  tudi smisla za o r 
ganizacijo.

Vsi naši na jm la jš i  v lagatelji  so že 
našli pravi smisel za v laganje.  Ob 
koncu leta bodo šli na izlet, na e k s
kurz ijo  ali v kolonijo. Kdo bo t a 
k ra t  nergal okrog staršev in sorod
nikov za denar! Pionirji  dobro vedo, 
da starci težko dajo. zato je  n j ihova 
zavest tem večja,  če se ob koncu 
leta lahko postavijo: grem s svojim 
denar jem  na izlet!

Učitelji  v šolah, posebno tisti, ki 
se b ran ijo  dela  pri organiziranju 
šolskega va rčevan ja ,  se naj zave
dajo. da je  tudi v tem del njihovega 
poslanstva,  k a j t i  k a r  bodo vcepili 
naši mladini v n jeno  lahko sprejem
ljivo naravo, bo ostalo, saj iz ma
lega raste veliko. -jm

T ek  čez drn in 
strn  —  kdo bo 

prv i?

V Križevcih pri Ljutomeru se priprav
ljajo na zimsko izobraževalno delo

Bliža se zima. Da bi nas ne do
bila  neprip rav ljene,  smo se zbrali 
v p reteklem  tednu, da bi se pogovo
rili o zimskem izobraževalnem delu. 
Na posvetovanju so bili zastopniki 
vseh množičnih organizacij  iz okoli
ških vasi. Namen posvetovanja je 
bil v tem, da se pogovorimo, kako 
bomo organizirali zimsko izobraže
valno delo v letošnji zimi.

Tudi letos si želijo l jud je  stro
kovna p redavan ja  iz kmetijs tva.  
Taka p redavan ja  bomo priredili v 
Križevcih. Il jaševcih, Ključarovcih, 
Logarovpih in Lukavcih.  V letošnji

zimi se ne bomo zanašali  na p re d a 
va te l je  od drugod, am pak  jih  bomo 
organiz irali doma. Zato smo na tem 
sestanku izvolili poseben odbor, ki 
bo vodil vse delo. Predsednik  od
bora je  tov. Koren, ravnate l j  gim
nazije  v Križevcih. O dbor  je  13
članski.  V njem  so zastopniki vseh 
vasi, ki se po tegu je jo  za p red av a 
nja. Naloga odbora je  odgovorna in 
težavna, saj bo moral poskrbeti  za 
dobra predavan ja .

O dbor želi, da bi se naši l jud je  
podrobneje  seznanili  z novimi go
spodarskimi predpis i.  Posebna skrb  
odbora bo n am en jena  km eti jsk i  n a 
daljevaln i  šoli. ki jo naša kmečka 
mladina zelo rada obiskuje. P r iča
kujemo. da nam bo pri tem delu po
magala tudi km eti jska  zadruga.

nb

Letos sa mo idejni 
načrt . . .

Tako so sklenili  pred kra tk im  na 
občini v L jutom eru. Vsi, ki že težko 
čakamo na novo šolo v Križevcih, 
smo bili tega zelo veseli. Idejni 
načrt  za novo kr iževsko šolo bo iz
delal ing. Černigoj iz Maribora, ki 
je  bil že n e k a jk ra t  v Križevcih, 
k je r  si je ogledal prosto r  in se p o 
govoril o vsem potrebnem.

To vest so toplo pozdravili  tudi 
okoliški prebivalci,  ki bodo pom a
gali pri g radn ji  novega šolskega po
slopja. Zavedajo se, da bo služila 
nova šola n j im  in njihovim otro
kom. nb

TA TEDEN OB ROBU
N aši sezon ci so se 

vrnili . . .
P okrajina je dobila miren, eno

ličen izraz. V v itk ih  jagnjedili ob 
cesti je h u škn il m rzel veter in raz
m etal zadnje liste daleč po zoranih 
n jivah  . .  .

Jesen je. Vračajo se sezonci. Ra
venske. predvsem  pa goričke hišice 
odpirajo vrata na steza j svojcem, ki 
se vračajo iz Banata, Slavonije in 
drugod.

Mirno ždijo  sezonci po klopeh, 
oprti z  rokam i ob glavo, opazujejo 
skozi okno vlaka ljudi, k i posprav
ljajo zadnje pridelke in sejejo. Ne
ugnane m isli silijo naprej in hitijo 
pred sopihajočim  vlakom v domačo 
vas. na košček zemlje, k i bi morala 
dali stoteren sad, če bi hotela nasi
titi malega Vaneka, Maričiko in vse, 
k i čakajo, ka j bo prinesel oče, brat, 
m o ž, ali setra iz daljnega Banata. 
S la vo n ije . . .

Sezonsko delo ni samo problem 
tistih., k i jih  vsako leto odtrga za 
neka j mesecev od domačega ognji
šča. am pak pekoča rana nas vseh. 
Mnogo smo o tem že pisali in raz
pravljali, toda pesem se ponavlja iz 
leta v leto. Spom ladi, ko pride od 
juga gre Prekm urec s polnim kov
čkom  obetov in upanja, jeseni, ko je 
delo na polju opravljeno, se vrača z 
bornim  prihrankom . Leto za leto se 
poti p rekm urski človek nekje tam 
daleč od družine. Štedi, da prihrani 
vsaj za najnujnejše za zimo, nikoli 
pa n iti ne pomisli, da bi enkrat pri
hranil toliko, da se mu spomladi ne 
bi bilo treba več vrniti. Mogoče bo 
kdo trdil, da gledamo skozi prizmo 
lokal patriotizm a, če trdimo, da 
ustvarja naš človek dobiček nekje 
daleč od rodnega kraja. Taka trditev 
ne bo n iko li pripeljala do tega, da 
Prekm urje ne bo več tisto Prekmur
je, k i je bilo pred desetletji.

Čisto drugače bi bilo. če bi se 
naš človek naselil tam, kjer dela. 
Tako pa je navezan na košček prek
m urske zem lje in na sezonsko delo 
v bolj razvitih  predelih države. Z 
nekajm esečno zaposlitvijo si ne 
more pridobiti nobene kvalifikacije, 
k i bi m u olajšala živ ljen jsk i obstoj. 
Je  ptica selivka, k i pušča življenjsko 
silo po poljih  Vojvodine. Banata, v 
kočevskih  gozdovih in še kje. Mar 
ne potrebuje Prekm urje ljudi, ki bi 
se z vso žilavostjo, k i je značilna za 
našega človeka, vsesali v rodna tla 
ob naši severni m eji in utrjevali go
spodarsko in ku lturno  življenje do
mačih krajev, iz katerih so vzniknili 
in na katere jih  veže sto in sto vezi!

Tu je samo en izhod. Zemlja v 
P rekm urju je že tako razcepljena.  

da je praktično n i mogoče več deliti. 
Še tako dobro obdelana zemlja ne 
bo mogla prehraniti vseh. posebno 
ne tistih, k i je imajo kom aj za dobro 
pest. Odvečna delovna sila v kme
tijs tvu  mora iskati delo o industriji 
ali kjerkoli.

Da današnje Prekm urje ne bo več 
staro Prekm urje, da bodo zabrisani 
vsi sledovi preteklosti, je potrebno, 
da iz prirodnih pogojev ustvarimo 
nove pogoje za našega sezonskega 
delavca. S tem. da bo naš človek za
poslen doma, bomo povečali naš na
rodni dohodek in okrepili gospodar
stvo, vsem tistim  pa. k i so vezani 
na sezonsko delo. bomo omogočili, 
da si bodo uredili tudi družinsko 
življenje, k i ne bo tako razdvojeno, 
navezano na Banat, Slavonijo in dru
ge kraje v državi.

To je neka j m isli sezoncev. ki 
vračajo na Ravensko in Goričko, 
kjer jih  čakata domačija in dru
žina  . . .  jm

letos in bo t ra ja l  do 15. marca, p r i 
hodnjega leta. Splošne predmete  bo
do poučevali učitelji , strokovne pa 
člani Društva  kmetijsk ih  inženir
jev in tehnikov.

Želeti bi bilo. da bi se za KGŠ 
odločili tudi v tistih kra jih ,  v k a 
terih so pogoji za nje. To še pose
bej velja  za levi breg  Mure, kajti  
razm erje  med bivšim soboškim in 
ok rn jen im  l ju tomerskim okra jem  
(13:15) po svoje te r ja  od SZDL in 
d rugih  množičnih organizacij  v 
P rekm urju ,  da se bodo morale ve
liko bolj zavzeti za izobraževanje  
kmečke mladine. Pobudniki za to 
koristno poslanstvo pa naj bi bili 
tudi napredni  kmetovalci.  S. K.
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KULTURA IN PROSVETA: MUZEJ V M. SOBOTI -  OBČNI ZBOR PROFESORJEV IN UČITELJEV

Začetki »Pomurskega muzeja“
Svet ob M uri  in n jegovi  l j u d j e  

i z ra ž a jo  svo je  las tne  posebnosti ,  ki 
po z em ljep isn e m , geološkem  se s ta 
vu in ž iv l j e n j s k ih  p r i l ik a h  p r e d 
s t a v l ja jo  eno to  zase.  Posebno  P r e k 
m u r j e  j e  v svo j i  zgodovini  vedno  
nas to p a lo  v svo j ih  g ospoda rsk ih ,  po 
lit ičn ih  in  tud i  c e rk v e n ih  v logah 
ko t  s a m o s to jn a  p o k r a j i n a  v S love
niji .

Na ozemlju ob rekah Muri, Le
davi, Kučnici t ja  do Rabe se je 
oblikovala samonikla podoba v iz
razitih konturah, preko katerih  niti 
danes ni to, k a r  je lastno samo zna
čaju Pomurja. To ozemlje do 1. 1919 
ni živelo naravnega življenja  v 
sklopu ostale slovenske narodne 
skupnosti.  Slovenska znanost je  ob
ravnavala  ta  del slovenske zemlje 
le s splošnimi potezami. Znanstveno 
podrobno proučevanje  te zemlje  se 
ni moglo vršiti, ker  sama ni imela 
domačih znastvenikov. Po združitvi

Prekm urcev z ostalimi Slovenci so 
se začele popravljati  zamude pre
teklosti. Domači znanstveni n a ra 
ščaj je  dorastel.  Tako je  bilo 1. 1935 
ustanovljeno Prekm ursko m uzej
sko društvo« v Murski Soboti. Čla
ni društva  so si zadali važno nalo
go, zbirati predmete iz ljudskega ž u 
ljenja, Zlasti narodopisnega in slov
stvenega značaja. Uredila naj bi se 
zbirka, ki bi kazala  gmotno in du 
hovno življenje Slovenske krajine v 
minulosti in sedanjosti. — V tej sme
ri so člani društva pokazali lepe 
uspehe. Precej gradiva je bilo že 
zbranega, predvsem iz etnografskega 
področja. Vendar od vsega zbranega 
gradiva je bilo mnogo porazgublje
nega in odnešenega za časa okupa
cije. Zato je potrebno ponovno siste
matično zbiranje muzealij na terenu, 
pred vsem iz področja narodopisja.

Po vsem P o m u r ju  je raz tresenega 
veliko m uzejskega  g rad iva .  Marsikje 
ležijo n a  podstreš j ih  predmeti ,  ki sc 
v n apotje ,  p red s tav l ja jo  pa  dragocen 
m uzejsk i  m aterial .  Zarad i  nepouče
nosti p a  g ledajo im etn ik i  teh p r e d 
met ov često z n e r a z ume va n j e m na

muzejske  zbiralce. Precej bi lahko k 
uspešnem u z b i ran ju  p r ipomoglo  uči
teljstvo. ki ima največ  stikov s p re 
bivalstvom.

Na javni dražbi ob prodaji pre
zadolžene imovine grofa Szapary ja 
1. 1920 je ostalo nekaj zgodvinsko 
pomembnih predmetov v Murski So
boti in bližnji okolici. Ti predmeti 
pa imajo visoko ceno in jih često 
lastniki prodajo različnim muzejem 
in drugim podobnim ustanovam iz
ven Pomurja.  V kolikor pride do ka
ke prodaje, bi bilo potrebno, da po
nudijo na prodaj najprej Pokrajin
skemu muzeju v Murski Soboti.

V p rašan je  je, če ne bi sodila v 
m uzejski  de lokrog evidenca  vseh m u 
zealij. ki se neposredno nan aša jo  ali 
izvirajo iz pom urskega  obm očja  in 
j ih  h ranijo  različni muzeji , tako  
L jub l jansk i  mestni muzej.  P o k ra j in 
ska m uze ja  v M ariboru  in P tu ju ,  k a 
kor  t ud i  muzej ske  us t anove v ino

zemstvu. n. pr. v Budimpešti. Na ta 
način bi lahko muzej nudil vsaj po
vprečen pregled čez vse obstoječe 
muzealije, ki izvirajo iz tega okraja 
in se neposredno tičejo kulturnega 
razvoja te pokrajine. Premisleka 
vredno je vprašanje, kako naj bi se 
uredila prav ta dejavnost muzeja, da 
bi namreč bil ta material morda tu
di v obliki fotografij dostopen v štu
dijske in druge namene.

Prvi koraki za Prekmurski m u
zej s središčem v M. Soboti so stor
jeni. Muzej kot ustanova je dobil 
svoje, za pričetek ustrezajoče p ro 
store. Za uspešno delo muzeja, ka 
kor tudi zato. da bo muzej svoje 
delo tako izvršil, kakor  je njegova 
naloga, pa so potrebna zadovoljiva 
proračunska sredstva. Zavedati se 
moramo, da je muzej pomembna 
ustanova za Pomurje. Njegov na 
men ni samo prikazati tujcu s smo
trno razstavo našo kulturo  in raz
širjati  njegovo obzorje, temveč da 
tudi domačinom, posebno mladi ge
neracij i. predočimo življenje  in 
storitve naših prednikov in vzbuja
mo v n j ih  l jubezen do domače kul
ture.      Vlasta Beran-Korenova

Znamenit kulturni  
spomenik o Prek
murju: Rotunda v 

Selu.

Vtisi z obč. zbora sindikata profesorjev in predmetnih učiteljev soboške gimnazije

PROFESORJI IN UČITELJI MORAJO ŠE VEČ DATI 
NA USMERJANJE SOCIALISTIČNE ZAVESTI

Bodite prepričani: novinar z več
letno prakso v svojem poklicu je 
obiskal in prisostvoval številnim ali 
skorajda brezštevilnim občnim zbo
rom, skupščinam in raznim sestan
kom sindikalnih, društvenih in tem 
podobnih organizacij v vseh teh le
tih po osvoboditvi naše dežele. Ne
kateri so bili dobri, drugi slabši, ne
kateri zelo dobri, eni zopet zelo sla
bi. Bilo je pač od članov in odbora 
odvisno, kakšni so bili. In temu pri
merno je bilo tudi poročilo v časo
pisu. Ce je bilo negativno, so rekli, 
da je novinar slab, če je bilo dobro, 
pa so novinarja hvalili in povzdigo
vali. Vsi pa pozabljajo, da ni ne do
bro in ne slabo poročilo odvisno to
liko od poročevalca, kolikor od se
stanka in občnega zbora, ki mu pri
sostvuje.

Prejšnjo soboto sem se po služ
beni dolžnosti, nekaj pa tudi iz oseb
nega zanimanja za soboške kulturne 
probleme, udeležil občnega zbora 
sindikata profesorjev in predmet
nih učiteljev soboške gimnazije.

(Bralcem sem dolžan  n a j p r e j  n e k a j  i n 
f o rm a t iv n ih  p o da tk ov :  ude le žba  j e  b ila  po l 
noš te v i ln a ;  zb o ra  s ta  se  kot gos ta udeleži la 
tu d i  tov. Miloš L e d i n e k ,  v imenu 
O k r a j n e g a  od b o ra  Soc ia li st ične  zveze ,  in 
tov.  Miro Š t u b e l ,  p r ed s e d n ik  u č i t e l j s k e 
ga d ru š tv a  v M. Soboti .  P o g reša l  pa  sem 
p r e d s t a v n ik a  O k r a jn e g a  s in d ik a ln e g a  fo ru 
ma, ki  bi l ah k o  posla l  sv o je g a  de le g a t a  na 
ta,  n i k a k o r  ne tak o  nev a že n  zbor.  Delo  zbo
ra  j e  vodil  p ro f.  D a n i je l  G r  u m. P r e d 
s e d n iš k o  poročilo,  na osnovi k a t e r e g a  se  j e  
po z n e je  razvil  zelo  p loden  in t em e l j i t  n a 
č rt n i  r azgov or ,  pa  j e  p r e b r a l  p ro f.  F ra n c  
Z a d r a v e c . )

Že skoraj uzakonjen običaj je, 
da prične referent svoje poročilo z 
zunanjepolitičnim pregledom. Temu 
se tudi prof. Zadravec ni hotel iz
ogniti. Podal pa ga je  kratko, iz
črpno, tehtno. Še bolj tehten pa je 
bil, ko je prešel na konkretno delo 
sindikata, ko se je  ozrl na preho
jeno pot organizacije  v poslovnem 
letu, ko je  ugotovil njene uspehe in 
pomanjkljivosti  in ko je končno 
nakazal perspektivno delo prihod
njem u odboru in celotnemu član
stvu.

Še posebej pa se je  ustavljal  ob 
naslednjem: kako doseči čim tes
nejšo in čimboljšo delovno povezavo 
med profesorskim in učiteljskim 
društvom. Tu je nakazal več korist
nih možnosti (obojestransko pose
čanje sestankov, izm enjavanje  za
pisnikov sej, skupno naročanje p re
davateljev ipd ). Sklepna beseda o 
tem je bila:

»Dosedanja organizacijska delov
na dvotirnost naj se spremeni v 
aktivno koeksistenco obeh društev.«

Delo v prejšnjem  letu — tako je 
nadaljeval  svoje poročilo predsed

nik — je bilo zaokroženo v dve 
večji enoti: v teoretično in praktič
no pedagoško. Razpravlja li  so o raz
nih temah: o profesorjevi avtoriteti, 
o poteh naše pedagoške znanosti 
po vojni. Izvedli so anketo med di
jaki:  »Kaj na svojih profesorjih
na jbolj  cenim in imeli hospitacije 
na mariborskih gimnazijah. Potem 
so ugotovili, da mladina še preveč 
živi v misticizmu in da so še p re 
malo oblikovali njen svetovni na 
zor in sklenili, da ji  je treba odloč
ne je  pomagati pri p reha jan ju  iz 
duhovne zaostalosti.

Posebej temu zadnjemu proble
mu je predsednik posvetil precej 
pozornosti. Takole je strnil svoje 
zaključke:

»Mislim, da v našem sindikatu 
nikakor ne bo smela manjkati mar
ksistično-ideološka problematika«.

T ud i  r e fo rm e  n ašega  šolstva se 
j e  do tak n i l  in n a z a d n je  še o delu 
č lan s tv a  izven sind ika ta .  Rekel  je :

»Preskromno bi bilo. ako bi to 
delo danes tukaj zamolčali, nočem 
pa vzbujati občutka megalomanstva. 
ko pravim, da je bilo opravljeno 
delo i v društvu »Štefan Kovač« i 
v mlad. kulturnoumetniškein dru
štvu ter v splošni prosveti pomemb
no.«

In na koncu je  tov. Zadravec 
opozoril na kulturno-politični dolg, 
ki čaka prosvetne delavce v zvezi 
z ustanovitvijo delavsko-prosvetne
ga društva »Svoboda« v našem 
mestu.

Kakor je  navada, se moram se
daj izgovoriti na pom anjkan je  pro
stora. da ne objavljam še več mi
sli in zaključkov predsednikovega 
referata, ki je bil res tehten in po
memben. Toda, tako je.

Poročili ta jn ika  in blaga jn ika  sta 
se tikali izrecno notranjega dela 
organizacije  in sodim, da za širši 
krog naših bralcev ne utegneta biti 
toliko zanimivi.

Pač pa diskusija.
Najprej  se j e  razgovor začel ple

sti okoli strokovnih aktivov. Začel 
ga je ravnate l j  tov. K u č a n .  Po
moči potreben je  zlasti nekvalifi
cirani kader na nižjih gimnazijah 
in osnovnih šolah v okraju .  Profe
sorsko društvo je pripravl jeno or

ganizirati seminarje, toda iniciativa 
naj pride od učiteljev samih. Raz
govor o tej  temi se je  sukal precej 
dolgo. Zdi se mi, da je proti koncu 
zašel preveč v globino in v podrob
nosti. Toda z a k l ju č k i  so bili dobri.

Potem je pozdravil občni zbor 
tov. Š t u b e l  v imenu učiteljskega 
društva, ki se je povsem str inja l  s 
povezavo med obema društvoma.

No, in takoj nato se je pričela 
debata, kako doseči to povezavo.

Zatem se je začel razgovor, ki 
j e  — po m o je m  m n e n ju  — tvoril  
j e d r o  občnega zbora.

In sicer: o ideološkem delu.
Odprl ga je  prof. H a j n š e k , 

ki je govoril o vplivu in ugledu 
prosvetnega delavca na vasi in de
jal, da je  manjši  kakor  pa je  bil 
pred  vojno. Rekel je tudi. da neka
teri učitelji in profesorji  štejejo 
svojo službo v P rekm urju  za ka 
drovski rok« in komaj čakajo, da 
odidejo. Takšno osebno stališče se
veda vpliva na n j ih  same in na 
okolico, v kateri  delajo.

Tov. N o v a k  je govoril o po
m an jkan ju  patriotične vzgoje pri 
dijakih. Glavno debato o ideološki 
vzgoji pa je  začel 
profesor S e d o n j a , ki je  povedal, 
da so na gimnazij i ponovno začeli 
z marksističnim krožkom, da je  ta 
imel že dva dobro biskana sestan
ka in da se dijaki zelo zanimajo, 
tudi kritično zanimajo, za razna 
vprašan ja  iz zgodovine, biologije, 
umetnosti,  o izvoru človeka, religi
je. Dejal je tudi, da je opazil pri 
nekaterih  dijakih neverjetno indi
ferentnost in da bo treba z njimi 
precej delati, če jih nočemo pust iti 
take naprej.  In ne sam o profesor, 
ki vodi krožek, tem več ves profe
sorsk i zbor.

K tej debati  se je priglasil  tudi 
tov. Miloš L e d i n e k .  Glavna mi
sel njegovega govora je  bila: n u j
nost id eološke vzgoje. V k o l ik o r

sem lahko sledil njegovemu govoru, 
je  izrazil to svojo misel nekako 
takole: vsak napredek usmerja  sti
hija  in zavest človeka, se pravi sub
jektivni faktor. Stihija  je še polna 
usedlin iz preteklosti in nosi v sebi 
poskuse prod iran ja  negativnih ele
mentov. In prav  to stihijo mora 
usmerjati  naša zavest, naša socia
listična zavest. In p rav

»profesorji in učitelji morajo Še 
več dati na usmerjanje te sociali
stične zavesti navznoter in navzven«.

Po tem  je  še govori l  o vp livu  k u l 
turne dekadence, ki p r ihaja  k  nam 
z Vzhoda in z Zapada, da nam je 
lahko nevarna  in da se moramo 
proti njej  boriti.

Iz njegove n adal jn je  debate po
vzemam še naslednje:

Kulturne potebe rastejo povsod 
v naši državi,  tako tudi v Pomurju. 
Zato bo treba misliti na nje tudi 
pri nas. Gledališče postaja  iz dne
va v dan aku tne jša  potreba M. So
bote in vsegla Pomurja.  Treba ga 
bo zgraditi, in to čimprej. Že pri
hodnje leto. posebej pa še v na
slednjih se bo začutil  vpliv nove 
gospodarske politike, ki se bo 
usmerja la  vedno bolj v zvišanje 
življenjskega standarda in seveda 
tudi kulture.

Končno se je tov. Ledinek v 
imenu Socialistične zveze zahvalil 
sindikatu za njegovo delo in mu če
stital k uspešno opravljenemu delu.

(Oprostite: še to imam zapisano 
v beležki, na kar  sem prej pozabil 
Tov: Ledinek je tudi predlagal
občnemu zboru, da bi v M. Soboti 
ustanovili  Klub kulturnih delavcev. 
Tam bi lahko skupno nastopali, 
skupno predlagali, skupno rešetali 
kulturne probleme. Skratka: organi
zacijsko bi bili močnejši. Vse to 
zadnje je  moja osebna pripomba.)

Občni zbor se je  s tem nagibal 
h kra ju .  Ne, še ne. Prav proti kon
cu se je  močno razplamtela debata 
o materialnem stanju prosvete. Re
čeno je  bilo, da nekateri  gospodar
stveniki na ok ra ju  zapostavljajo 
prosveto in da je jo  prednost drugim 
panogam. Pa ne samo na okraju.  
Tudi na terenu se čuti zapostavlja
nje prosvetnih delavcev. Zdi se. da 
je vse važnejše od prosvete.  Na

sprotno pa je  res, da je  v vsakem 
delu vsaj 30%  prosvetnega dela. 
In potem je bilo rečeno, da bi mo
ral tisk podpreti  prosvetne delavce 
in javno povedati, da je prosvetno 
delo p rav  tako važno ali pa še važ
nejše kakor  vsako drugo delo. (Ker 
sem to zapisal in ker  bomo o tem 
še pisali, mislim, da ta apel na tisk 
ni bil zaman.)

Da, še o tem so razpravljali .  Me
stu bi bila potrebna pralnica, re
stavracija, stanovanja  in še kakšna 
ustanova ali podjetje  za usluge. 
Kajti  tudi med prosvetnimi delavci 
je  mnogo takih, ki bi se jih s p r i 
dom posluževali. Na vse to je od
govoril sekreta r  Socialistične zveze, 
tov. Ledinek, da morajo biti bolj 
optimisti in da bo tudi v M. Soboti 
kmalu lepše.

In potem zaključek: poročilo
nadzornega odbora, razrešnica sta
remu odboru, volitve novega odbo
ra. To za novinarja  ni več zanimi
vo. Zato sem odšel.

Da končam z začetkom. Bil sem 
že na mnogih občnih zborih, slabih 
in dobrih.  Občni zbor sindikata p ro
fesorjev in predmetnih učiteljev na 
soboški gimnaziji  uvrščam med do
bre  občne zbore, ki sem jih  kdaj 
obiskal.

Franc Šrimpf

Prisrčno slovo ob 
odhodu z gimna
zije. Profesor Za
dravec sprejem.) 
nagelj od m a tu 

rantke.

Pred ustanovitvijo „Svobode“ v M. Soboti
V začetku smo imeli v M. Soboti 

sindikalno kulturno-umetniško dru
štvo »Štefan Kovač«. Vanj so se 
lahko vpisovali skoraj izključno le 
člani sindikatov. Zato ni moglo za
jeti vseh tistih ljudi, ki so bili volj
ni delovati v ku ltu rnem c življen ju 
mesta. Pozneje se to društvo sicer 
ni omejilo le na člane sindikatov, 
vendar ni zajelo s svojim delom 
toliko ljudi, kot bi jih, če bi imelo 
drugačno organizacijsko obliko. Na
to se je  društvo preimenovalo v 
kulturno-umetniško društvo. Zlasti 
v zadnjem času pa je postalo bolj 
društvo nameščencev, kot pa dru
štvo, ki bi moglo zajeti široke p la
sti ljudstva. Zato so sklenili dati 
društvu novo organizacijsko obli
ko, ki naj bi nosilo ime delavsko 
prosvetno društvo S v o b o d a .  Vanj 
se lahko vpiše vsak meščan mestu 
Murske Sobote in okolice. Tako ne 
bo organizacijska oblika Več ovira 
za tiste ljudi, ki se želijo vpisati v 
društvo in želijo razširiti svoje zna
nje, ki želijo aktivno delati v eni 
izmed sekcij novega društva.

Osnovna naloga novega društva 
bo širiti izobrazbo članov in članic. 
Vsak član društva bo imel pravico 
predlagati, da se ustanovi tista sek
cija, v kateri bi najrajši sodeloval. 
To pomeni, da bo novo društvo ime
lo več sekcij, kot sta jih imeli do
sedanji SKUD »Štefan Kovač«, ali 
KUD »Štefan Kovač«. Tako je  n. 
pr. predvideno, da se v društvu 
ustanovi tudi moški pevski zbor, da 
bi v društvu deloval zabavni orke
ster. da se ustanovi tam buraška sek
cija. pa tudi prijateljem  harmonike 
se nudi možnost, da se vključijo v 
društvo. Nova bo izobraževalna sek
cija, ki bo imela velike naloge. V 
tej sekciji bodo prireja li razna pre
davanja, tečaje, poučne izlete itd. 
V novem društvu bo torej dovolj 
dela za vse člane. Že danes 
so organizirana predavanja, ki jih 
bodo imeli zelo čislani predavatelji, 
kot dr. Savnik, dr. Potrč, upravnik 
ptujskega muzeja tov. Gumilar, dr. 
Goričar, tov. Simonič in drugi. De
lavcem v naših podjetjih bodo pri

rejena posebej predavanja po n ji
hovi želji. Sekcija bo priredila tudi 
tečaje tujih  jezikov. Skratka, novo 
društvo bo nudilo vse pogoje za 
izobrazbo in razvedrilo svojih čla
nov.

Društvo bo s svojim delom zaje
lo tudi delo dosedanjih društev na

gimnaziji in Ekonomski srednji šoli.
Tudi za zdravo zabavo bo pre

skrbljeno. Tako ima društvo namen, 
organizirati v mestu plesni tečaj za 
začetnike in za odrasle. Plesna sek
cija bo v društvu zbirala in oču

vala plesne tradicije Prekm urja. 
Člani bodo lahko pomagali pri delu 
ostalih sekcij društva, n. pr. v dra
matiki in glasbeni sekciji, ki je  tudi 
do sedaj p rireja la operete.

Meseca novembra no ustanovni 
občni zbor društva. Nekateri delov
ni kolektivi so že sklenili, da bodo

vsi stopili v društvo. Tako je n. pr. 
Društvo profesorjev sklenilo na svo
jem sestanku, da bo vsestransko 
pomagalo društvu in tudi sami bo
do aktivno sodelovali v sekcijah.

Tone Novak

Člani del. . PD  
» Svoboda« Železne 
d veri.

Izšla je prva številka revije  »Jezik in slovstvo«
Pred n ed av n im  smo bra li ,  da  bo 

S lavist ično d ru š tv o  v L ju b l ja n i  z a 
čelo i z d a ja t i  p o l ju d n e j š o  rev i jo  za 
s lovensk i  j e z ik  in slovstvo, ki bi 
kor is t i la  š iršem u krogu  ljudi ,  ki se 
k ak o rk o l i  u k v a r j a j o  ali z a n im a jo  
za  vp rašan ja  iz slovenskega jezika 
ozirom a slovstva. S ed a j  je  izšla 
p rv a  š te v ilka  te r ev i je  in im a  p r a v  
zan im ivo  n as led n jo  vsebino:

A nton  S lo d n ja k :  O Sl avis t i čnem  dru š tv u ;  
Anton Sovr e :  K teh n ik i  p r e v a j a n j a  l a t i n 
sk e  proze ;  R. Ko la ri č :  N a r e č je  — k n j iž n i  
j ez ik  — šo la:  A. Ba jec:  Ve z a n je  več o s e b 
kov s p ovedkom :  R. Kola ri č :  Čes t i t a t i  a l i  
ča st i ta t i ;  Boris P a t e r n u :  Iz zgodov ine  s lo v e n 
sk e  l i t e r a r n e  k r i t ik e ;  Joža  Mahnič :  Naše  
e k s k u rz i j e ;  J a n k o  Ju ra n č i č :  Anton Barac.

J u g o s la v e n sk a  k n j iž e v n o s t ;  V. S.: D o b ro 
voljc  in Ver s to všek ,  Dve  im enski k aza l i ;  
F.  J ak o p in :  Je z ik o s lo v je  v Slav ist ični  re- i j  i 
V — VII;  M ar ja  Boršn ik :  P rež ihov  zb o rn ik :  
V. S.: P o s v e to v a n je  j u g o s lo v a n sk ih  s la v i 
s tov  v O h r id u ;  in R. S.: T r i j e  p o l js k i  
ju b i l e j i .

Tehtni, poljudno pisani prispev
ki bodo zanimali marsikogar in 
koristili  zlasti našim učiteljem v 
vaseh, našim igralskim skupinam 
in izobraževalnim društvom, kakor  
tudi posameznikom, ki se bavijo s 
pisanjem..

Naročila sprejema uprava  Za
ložbe Obzorja v Mariboru, Maistro
va 5. Letna naročnina znaša 400.- .

Pr isp evek  društva  
profesorjev  „Svobodi“

Na red n em  s in d ik a ln em  ses tanku  
so s k l e n i l i  č lani D ru š tv a  p ro fe s o r 
je v  po svo j ih  sposobnost ih  in zm ož
nostih  pom ag a t i  pri  de lu  d ru š tv a  
Svobode. To pom eni,  da bo Svoboda 
im ela  r azen  v k u l tu rn o u m e tn i š k e m  
delu, s t r o k o v n ja k e  tudi  v razn ih  te 
ča j ih .  ali v s t rokovn ih ,  ali  j e z ik o v 
nih. R azen  tega  so sk len il i  podar i t i  
v u s tanovn i  fond S vobode :  n e k a j  
t isoč d in a r je v .

SOBOŠKE GIMNAZIJE -  DELAVSKO PROSVETNO DRUŠTVO »SVOBODA« -  NOVE KNJIGE IN REVIJE
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Na stotisoče gozdnih dreves
bi še lahko raslo n a  pomurski zemlji

G ospodarski svet pri OLO M. So
bota je  na svoji tre tj i  redn i seji 
ra zp rav lja l o letnem  poročilu U p ra 

ve za gozdarstvo, ki je  takole  iz
polnila gospodarski in obnovitveni 
načrt za leto 1955:

G o z d n o -g o jitv en a  d e la  v d rž a v n ih  g o zdov ih :

n a č r t  ..................................................  4,512.600 d in
u r e s n i č e n j e .......................................  5,569.646 din

G o z d n o -g o jitv en a  de la  v zase b n ih  g o zdov ih :

n a č r t  .......................................................3,117.040 d in
u r e s n i č e n j e .......................................  1,777.536 din

V arstv o  gozdov:

n a č r t  ..................................................  200.000 din
u r e s n i č e n j e .......................................  115.925 d in

U re je v a n je  gozdov:

n a č r t  ................................................... 1 0 0 .0 0 0  d in
u r e s n i č e n j e .......................................  58.611 din

G ozdno g rad b e n iš tv o  v d rž a v n ih  g o zdov ih :

n a č r t  ..................................................  7,914.600 din
u r e s n i č e n j e .......................................  3,883.280 din

G ozdno g rad b e n iš tv o  v z a se b n ih  g o zdov ih :

n a č rt  ................................................... 4,643.000 din
u r e s n i č e n j e .......................................  114.840. din

D re v e sn ic e :
n a č r t  ..................................................  1,600.000 d in
u r e s n i č e n j e .......................................  1,409.401 d in

Izp a d e  bo t re b a  n a d o k n a d it i  v j e s e n s k ih  m esec ih .

G ospodarski svet je  naročil 
U pravi za gozdarstvo, da n a j se
stavi do konca novem bra letos n a 
č rt za obnovo gozdov v letu  1956 
in n ačrt za pogozditev zem lje, na 
k a te ri je  to mogoče storiti.

V našem  o k ra ju  je  nam reč še 
vedno prece j gozdnih parcel, ki ča
k a jo  na pogozdovanje. Razen tega 
imamo še več m ožnosti za n ap re 
dek  gozdnega gospodarstva. Mno
go p arce l v n ižinah  bi lahko zasa
dili z gozdnim i drevesi, ki p o treb u 
je jo  več vlage. Izkoris titi bi bilo 
po trebno  tud i pasove ob ja rk ih  in 
potok ih ; n je  bi kazalo  zasaditi z 
d rev jem , ki rase v višino — na p r i
m er: z več stotisoči topolov. Goz
darsk im  strokovn jakom  je  naroče
no, naj izkoristijo sleherno možnost 
za razvoj gozdnega gospodarstva pri 
nas. U prava  za gozdarstvo bo m o
rala odslej n a jm an j d v ak ra t na  le 
to poročati G ospodarskem u svetu o 
svojem  delovanju .

Zato bo potrebno, da bomo izko
ristili vso zm ogljivost obstoječih 
drevesnic in še povečali število m la
dih sadik. Kupcem  n a j U prava po
sred u je  že toliko odraščene sadike, 
da se ne bodo več posušile, zaradi 
česar so se k m etje  že v ečk ra t 
pritoževali.

U gotovili smo tudi, da bi m orali 
gozdarski s trokovn jak i, k a te rih  im a
mo na srečo p rece j, o p rav lja ti svo
je  posle predvsem  na terenu , ne pa 
v p isarnah , v k a te r ih  so se do se
daj n a jra jš i  zadrževali. Biti m ora
jo  s ta ln i svetovalci km ečkim  l ju 
dem, zadrugam  in občinskim  gozdar
skim  svetom. P rav  tako  je  zaželje 
no, da bi s p re d av an ji poučevali 
las tn ik e  gozdnih in d rug ih  parcel, 
kako je  treb a  saditi d rev je  in se 
p rizadevati, da bomo izboljšali gozd
no gospodarstvo in tako povečali na
rodni dohodek našega preb iva ls tva. 
To je  po trebno  zlasti zaradi tega. 
k e r nam  p rim a n jk u je  lesa. O dloč
no se m oram o potegovati za večji 
p rira s te k  lesa in  pom agati gozdnim  
strokovnjakom  pri njihovem  odgo
vornem  poslu.

P riznati je  treba , da je  U prava 
za gozdarstvo že dosegla lepe uspe
he v svoji gospodarski panogi, z la 
sti p ri u re je v a n ju  drevesnic, k a te 
rih  pa  bo zagotovo prem alo, če bo
mo znali pri km etovalcih vzbuditi 
zan im an je  za pogozdovati je.

Svet je  soglašal s predlogom  
U prave, ki se n anaša  na u p ra v lja 
nje, varstvo in nego gozdov; še n a 
da lje  bo osta la  sed an ja  o rgan iza
c ijsk a  oblika, ki pa jo  bo treb a  uve
lja v iti tud i na  lju tom erskem  ob
močju. Gozdna gospodarstva na j iz
v a ja jo  na našem  teren u  le kom 
pleksne sečnje, ostala  dela pa  U p ra 
va za gozdarstvo v svoji režiji. Iz
jem a je  dovoljena le za obm očje, 
na ka te rem  d e lu je  fak u lte tn a  u sta 
nova »Silva«. V saka d rugačna o rga
n izacija  bi b ila  m nogo d ražja . V 
gospodarstvu pa je  sploh potrebno 
iska ti tak e  organ izac ijske  oblike, ki 
p rin aša jo  n a jm an jše  stroške.

V o k ra ju  bo dovoljena sečnja 
predvsem  domačim pod jetjem , se
veda pod pogojem , da so cenejša  
ko t d ruga  in da kakovostno op rav 
lja jo  zaupana jim  dela.

G ospodarski svet 'je  naročil Za
vodu za gospodarsko p lan iran je , naj 
prouči možnosti za poslovanje les
nega in d u strijsk eg a  p o d je tja , ki naj 
bi združevalo  lesno-predelovalne 
ob rate  v P om urju  in lesni odsek 
Z adružnega trgovskega p o d je tja  
»Agrom erkur«.

Do sedaj je  izd a ja la  sečna dovo
l je n ja  le u p rav a  v M. Soboti, zato 
so p reveč počasi reševali p rošnje . 
V prihodnosti bodo tak a  d ovo ljen ja  
in sprem nice za les izd a ja la  re v ir
na vodstva v L ju tom eru , Gor. R ad
goni, M. Soboti, Šalovcih, Lendavi, 
Mačkovcih, Dobrovniku in pri G ra
du — seveda do določene količine. 
T ako bomo p rav  gotovo ustreg li n a 
šim km etovalcem .

Svet je  predlagal OLO, naj bi 
imenoval sedemčlansko komisijo za 
reševanje problemov gozdnega go
spodarstva. Take komisije, ki naj 
bi dejavno sodelovale pri sestavlja
nju načrtov za obnovo in proraču
nov Uprave, naj bi imele tudi naše 
občine.

Izraženo je bilo tudi mnenje, da 
je  treba sredstva od gozdnih taks 
uporabljati predvsem v prid gozd
nemu gospodarstvu, za gradnjo sta
novanj pa jih dajati le v primerih, 
ko je treba preskrbeti stanovanje

stro k o v n jak u , brez k a te reg a  bi 
U prava ne  m ogla izha ja ti.

Bolj odločno se bo treb a  boriti 
p ro ti gozdnim škodljivcem  in tako 
p rih ran iti težke  m ilijone, ki jih  
vsako leto  odžrejo  našem u gospo
darstvu .

Do sedaj so zbirale sredstva od 
gozdnih taks km etijsk e  zadruge, ki 
so b ile  U pravi dolžne m ilijonske 
zneske. U porab lja le  so jih  kot 
ob ra tn a  sredstva, k a r  je  popolnom a 
zgrešeno. Gozdna u p rav a  ni dovolj 
energično izterjevala denarja, za 
k a r  je  b ila  deležna g ra je  G ospo
darskega  sveta. Na seji so ji n a ro 
čili, naj brezpogojno iz te rja  zao
stanke  in skrbi za redno o d v a jan je  
sredstev  v sk lad  za obnovo gozdov. 
N erednim  plačnikom  je  treb a  od
vzeti pooblastila  za trg o v an je  z le
som in ta  posel .zaupati pod jetjem , 
ki bodo svoje obveznosti sproti Iz
po ln jevala .

Poslovanje  U prave za gozdarstvo 
je  o težk o čen o  tu d i z a ra d i teg a , k e r  
n im a  p r i rok i p rev o zn ih  sredstev .

S tan je  gozdov v našem  o k ra ju  
je  dokaj nezadovoljivo, zato Gospo
darsk i svet m eni, da bi se bilo t r e 
ba odločiti za sprem em bo delitve 
sredstev  gozdnega sk lada m ed re 
publiko  in o k ra jem . O k ra ju  n a j bi 
ostalo več.ko t 65 odst. zb ran ih  sred 
stev. Po k lju č u  (65 odst. o k ra j — 
35 odst. republika) je  nam reč uza
k o n jen a  delitev  sredstev  za vse 
okraje enako, ne glede na to, koliko 
gozdov im ajo. Rado P ušen jak

Desethektol i trski  sod
je izdelal

V P r l e k i j i ,  po  k a k o v o s tn i  in p r i s tn i  v in 
ski k a p l j i c i  znan i  p o k r a j i n i ,  se  j e  te dni 
p r ič e lo  n a j v a ž n e j š e  o p rav i lo  l e ta  — t rg a t ev .

Vese li  »brač i«  o d h a j a j o  dan  za d n e m  
zg o d a j  z j u t r a j  v  gor ice ,  da  o b i r a j o  d r a g o 
cene  sa d o v e  n a r a v e  in p lač i lo  za  s v o je  c e lo 
l e tn o  de lo  — g ro zd je .  »P re ša r j i «  po tem  s t i 
s n e jo  g r o z d j e  v s la d k i  mošt ,  k i  s te če  v sode 
— m a n j š e  a li  pa  tu d i  t ak e ,  ko t  v id i t e  e n e g a  
na s l i k i ;  d r ž i  n a m r e č  o k r o g  10.000 l i t ro v  
ž la h tn e  tekoč ine .

Novi sod bo le to s  n a p o ln ilo  V in o g rad n i
šk o  g o sp o d a rs tv o  v Ž e lezn ih  d v e r ih . K ot vi
n o g ra d n iš k a  p o k ra j in a  im a P r le k i ja  tu d i d o 
b re  s o d a r je ,  s a j  j e  fo to g ra f ira n i  sod  izde la l 
so d a rs k i  m o js te r  M a ti ja  Š ic z R ožičkega 
v rh a .

P a re c i te ,  da n i m o js te r  sv o je g a  posla!

POŽREŠNA KRAVA 
IN »PEČENKA«

Ivan  G o m zi  v Se liš č ih  j e  pa se l  k r a v o  na 
d \ o r i š č u  s v o je  d o m ač i je .  Ko j e  odše l  k  so 
sedu  in se začel  z n j im  p r i j a t e l j s k o  pog o 
v a r j a t i ,  se j e  k r a v a  s p ra v i l a  n a d  p e r i lo ,  ki  
se  j e  sušilo na  d v or iš ču .  P r iv o š č i la  si j e  
ob i ln o  »pečenko«:  dve  ko m b in e ž i ,  že n sk e
h lače  in ce lo  g a r n i t u r o  o t ro š k e g a  pe r i l a .

K ak o  pa j e  g o sp o d a r  p o h v a lil  sv o jo  k r a 
v o , k o  je  že p o sp ra v ila  p r ib o l jš e k ,  nam  do
p isn ik  Nč n i sp o ro č il.

Mar nam je res tako slabo?
P re d  le t i  in še  d a n d a n e s  t a r n a jo  naši 

k m e to v a lc i:  »V rag bo v se  s k u p a j  v ze l, na 
n ik e j  bom o p r iš l i ,  če  de  ešče  d a le  ta k  šlo.« 
Pa p o g le jm o  s tv a r i  v o b raz . V k r a tk ih  b e 
se d ah  bo n a n iz a l, k a j  vse  sm o z g ra d ili  in 
izb o ljša l i  v V an ča  vesi.

P o  o sv o b o d itv i sm o z g ra d ili  v n aš i v asi 
h išo  z g o sp o d a rsk im  p o s lo p je m . 1 g o sp o d a r
sk o  p o s lo p je , 4 s k e d n je , 5 z id a n ih  h lev o v , 
v osm ih  h iša h  so p r e u r e d il i  k u h in je .  N a p e 
l ja l i  sm o e le k tr ik o ,  k u p ili  6 ra d io a p a ra lo v  
in n e k a j  s tro je v .  Ne sam o v V anči vesi, 
tu d i d ru g o d  so z g ra d ili  v  d e se t ih  le t ih  več 
k o t p r e j  v  d v a in d v a js e t ih . S a j  tu d i ta k r a t  
n iso  le ta le  po z ra k u  p e č en e  p išk e  in  se  ni 
ce d ilo  m lek o  po  c esti, to d a  n a š  č lo v ek  je  
že  ta k :  t is to , k a r  j e  b ilo , j e  n e k a j  v red n o .

J.  G.

KAPAR, KAPAR...  stara pesem
V Sloveniji je  po am eriškem  k a 

p a r ju  okuženih  že 28 odst. sadnega 
d re v ja ; okužbe so zlasti očitne v 
n a jb o ljš ih  sad ja rsk ih  okoliših. Za
tira ln a  a k c ija  v le tu  1954/55 je  po
kazala, da je  mogoče am eriškega 
k a p a rja  uničiti, če zad o stik ra t in 
dobro poškropim o sadno d rev je ; 
zanesljiv  uspeh lahko  dosežem o le 
tak ra t, če tem eljito  izvajam o zim 
sko in tud i letno šk ro p ljen je  sadne
ga d rev ja .

Te dni bomo začeli ponovno 
škropiti sadno d rev je . Z aradi tega 
je  p rav , da vemo, k a j m oram o n a 
p rav iti za z a tira n je  am eriškega 
k a p a rja , za zm an jšan je  okužb in 
m oreb itne  škode.

Od novem bra letos do ap rila  
1956 j e  treb a  oprav iti obvezne či
ščenje in zim sko šk ro p ljen je  sad
nega d re v ja  v k ra jih , okuženih  ali 
ogroženih po k a p arju .

P red  pričetkom  te a k c ije  m ora
mo posekati vsa suha sadna d rev e
sa, osta la  pa očistiti (lišaj, m ah, su
he veje). Drevesa, ki so močno 
okužena po am eriškem  k a p arju , 
m oram o pom laditi. Sadnem u d rev ju  
je  potrebno tudi gnojiti, zlasti tis te 
mu, ki je  okuženo po am eriškem

kaparju . Škropljenje naj oprav ljajo  
zadružne škrop ilne  skupine, ki mo
ra jo  b iti za  posel tud i strokovno 
usposobljene.

Za zim sko šk ro p ljen je  sadnega 
d re v ja  so letos na  razpolago n a 
sledn ja  zaščitna sredstva : rum esan 
pasta (1 do 2 % , za košč ičarje  1 % ), 
rum esan o lje  (2 do 3% ) in k reosan  
(2 %). N a jb o ljše  re zu lta te  smo do 
sedaj zabeležili z rum esan pasto 
v izrazito okuženih  okoliših. Na ve 

dena škrop iva  so za lju d i in živali 
s tru p en a  in m oram o z n jim i p re
vidno ravnati.

R um esan in k reosan  u č inku je ta  
tudi p ro ti jabo lčnem u cvetožeru, če 
ju  u porab ljam o  koncem  zim e (oko
li 20. m arca).

Z za tira n jem  am eriškega  k a p a r
ja  pričnim o tak o j v jesen i, k e r  spo
m ladi navadno ni toliko  prim ernih  
dni, da bi lahko  sadno d re v je  po
škropili tem eljito  in dobro. Poskr
bimo, da bomo imeli p ri roki po
trebna  sredstva  (škropilnice in za
ščitna sredstva) in da bomo škrop il
nice v času šk ro p ljen ja  tu d i eko
nom ično izkoristili. Zavzemimo se 
za to, da bo ak c ija  tem eljito  in 
načrtn o  p r ip ra v lje n a  in tudi do
sledno izvedena. Ing. Lado Jerše

K M E T J E ,  og la ša j te  s e  na tej s tran i  —
posred u jte  drug dru gem u  svo je  izkušnje!

N A Š I  S E J M I . . .
Sejm i o P om urju  so pogostokrat 

zelo zanim ivi. N iko li ne m anjka ne. 
kupcev ne prodajalcev. Posebno še 
v jesenskem  času, ko je živina  re
jen a , so naši sejm i natrpani z  lepo 
živino. Živina, k i jo nam eni gospo
dar za sejem, dobiva že dalj časa 
boljšo hrano. Za p itan je  goved ali 
sv in j se odloči gospodar navadno s e ,  
le takrat, ko z očm i pretehta vso 
zalogo krme. K m etovalci pravijo, da 
morajo živino  lepo um iti, preden jo 
odženo na sejmišče. Še na repove 
ne pozabijo! Lepo jih  očedijo, da so 
beli. kakor da bi jih um ili z mlekom.

N ajlepši izku p iček  imajo navad
no lončarji. Gospodinje kupujejo  lon
ce. R azum ljivo: zim a je dolga in ta
krat navadno ni toliko sejmov.

Mladina se gnete ob »lecitarjin 
in skriva j izm enjava srčke in druge 
sladkarije.

Na sejm u so kolovrati domačega 
izdelka. M atere kup ijo  navadno po 
dva: enega za sebe. enega za hčerko, 
k i se mora v zim skem  času naučiti 
presti, da si bo lahko pripravila 
balo.

N ajbolj je osrečil» Trezinc« sejem 
Kociprovega Blaža. Čez ramena je 
orgel težko  verigo in se nasmehnil 
ob m isli na 110 jurčkov, k i jih  je 
dobil za plem enskega bika.

Pijo

Kmetijstvu v Pomurju
več veljave in resnične pomoči

Na seji km etijskega odbora pri Svetu za gospodarstvo OLO M. So
bota — bila je  predzadnji četrtek, vodil pa jo  je  tov. Rado Pušenjak — 
so se dogovorili, da je treba upeljati kmetijsko službo pri naših občinah, 
načrtno usmeriti obnovo sadovnjakov in vinogradov, posvečati več pozor
nosti organizaciji, arondaciji in rentabilnosti km etijskih gospodarstev, še 
nadalje izvajati praktične poizkuse in analizo zemlje, razširiti pridelo
vanje semenskega blaga, gospodarsko krepiti km etijske zadruge, izme
njavati dobre in slabe izkušnje po Pomurskem vestniku, ustanoviti km e
tijske odbore pri Ob LO in bolj popularizirati dosežene rezultate v km e
tijstvu.

N a  seji Km etijskega odbora so 
razprav lja li o organizaciji km etijske 
službe v Pom urju ; vsi so soglašali 
s tem, da m orajo imeti vse občine 
svoje km etijske referente. To te rja 
jo številne naloge v km etijstvu na 
našem izrazito agrarnem  območju. 
Km etijski strokovnjaki v občinah bo
do m orali biti tesno povezani s km e
tijskim i zadrugam i, ki bodo v p ri
hodnosti odigrale pomembno vlogo v 
km etijstvu s tem, da bodo pobudnice 
za večje pridelovalne uspehe in raz
voj km etijskih gospodarstev vobče.

Km etijski strokovnjak  pri občini 
ne bo deloval samo v upravnem  po
gledu, m arveč bo v svojem okolišu 
in pod okriljem  km etijsk ih  zadrug 
oprav ljal tudi poizkusno-pospeševal
no delo.

Ko so govorili o drevesnicah in 
trsnicah, je bilo poudarjeno, da je 
delovanje na tem področju potrebno 
usm eriti po nekem n ačrtu  ,— deset
letnem  in družbenem  — ki m ora 
b iti osnova za napredek sad jarstva  
in vinogradništva. Potrebe po sadi
kah in cepljenkah bodo velike tudi 
v prihodnosti.

Vso pozornost je potrebno po
svečati organizaciji in rentabilnosti 
posam eznih km etijsk ih  gospodarstev 
in proučevati tozadevne analize. Med 
starim i in novimi obrati je p recej
šnja razlika, treba pa je dati pred
nost u stan av ljan ju  in razvoju novih 
obratov. Zaradi gospodarske ren ta 
bilnosti bi bilo potrebno p rik ljučiti 
lendavskem u km etijskem u gospodar
stvu obrate v Žitkovcih, Ginjevcih, 
M otvarjevcih in Pincah. V prašanje 
drevesnice p ri G radu in posestva v 
M ačkovcih bodo rešili na  p rihod
njem  sestanku.

Km etijski odbor je tu d i za to, 
da O kra jna  zadružna zveza n ad alju 
je s p rak tičn im i poizkusi — seveda 
s pomočjo poljedelskih in sadjarskih  
odborov pri KZ.

N adaljevati je potrebno s pride
lovanjem  kakovostnih semen na Se
lekcijskem  posestvu v Beltincih v ta 
kem obsegu, da bodo lahko semenje 
razm noževala tudi druga km etijska 
gospodarstva, km etijske zadruge in 
napredni km etovalci. P ri tem ne bo 
večjih težav, saj se kmetje zelo zani

majo za pridelovanje prvorazrednih  
semen (premije) in ima poljedelski 
odbor pri OZZ za seboj že precej iz
kušenj in več let organizacijskega 
delovanja. Večina km etijskih zadrug 
je že kos tem važnim  nalogam .

Mnogo bolj je potrebno skrbeti 
za gospodarsko krepitev km etijskih 
zadrug in n a jti družbena sredstva za 
op rav ljan je  številnih nalog.

Pravilno bo treba razm ejiti posle 
km etijske službe med OLO, OZZ in 
O b L O : zavzeti se bo treba  za večje 
sodelovanje med okrajem , občinam i 
in km etijskim i zadrugam i, k a jti le 
tako sodelovanje je jamstvo, da se 
bodo pravilno  odvijali vsi km etijski 
posli.

Km etijska služba pri občinah ne 
sme biti samo adm in istrativna, m ar
več tudi operativna in povezana s 
km etijskim i zadrugam i. Z aenkrat Se 
nimam o km etijskih referentov pri 
Ob LO, zato bo potrebno nam estiti 
honorarne uslužbence, ki so sedaj 
stalno  zaposleni pri KZ in km e
tijsk ih  gospodarstvih.

Sklenili so tudi, da je nujno po
trebno v vsaki številki Pom urskega 
vestnika ob javljati km etijske nasve
te. Za n je  bi bilo treba  v časniku 
rezervirati vsaj polovico strani. U red
ništvu bodo dali ustrezna p riporo
čila, pričakujejo  pa. da se bodo na 
kmečki stran i začeli bolj pogosto 
oglašati tudi km etijski strokovnjaki 
in sam i km etovalci, ki naj bi pisali 
o svojih dobrih in slabih izkušnjah 
pri km etovanju.

Precej so razp rav lja li tudi o 
um etnih in naravnih  travn ik ih ; že 
ustanovljena posta ja  OZZ v L ju to
meru naj bi še nadalje  oprav ljala  
analizo zemlje.

Predvidena denarna sredstva 
Sklada za pospeševanje km etijstva 
ne bodo m ogli do konca leta po
vsem izkoristiti, ker p rim anjku je  
cem enta za dograditev gnojišč in si
losov. D eljena pa so m nenja v pogle
du bodočega delovanja tega sklada. 
Eni so za centraln i sklad p ri Svetu 
za gospodarstvo OLO, drugi pa 
predlagajo, naj bi po Novem letu s 
sredstvi za pospeševanje km etijstva 
razpolagali občinski ljudski odbori,

pri katerih bi bilo potrebno ustano
viti tonamenske sklade.

Večina odbornikov se je tudi za
vzemala za to, da bi pri občinskih 
ljudskih odborih ustanovili kmetijske 
odbore; ti odbori bi bili posvetoval
ni organ in pomočnik Ob LO. Kme
tijske razstave bodo prirejali tudi 
prihodnje leto, vendar pa bo treba 
za nje določiti kraje in popularizirati 
med ljudmi dosežene rezultate v 
kmetijstvu.

Ing. Lado Jerše

Kdaj bo iz „lunčekov“ 
privre la „ letrik a “ ?

Z elektrifikac ijo  so pričeti 
tud i v Bistricah. Začeli so pri
pravlja ti drogove, dogovorili 
so se o sam oprispevku itd. Da 
bodo tu d i Bistričani enkrat 
im eli elektriko, je vedel že 
najm anjši otrok. Zgodilo pa se 
je takole:

Drogove  so postapili. Med 
tem  časom se je vračal z  dela 
oče, k i je bil zaposlen nekje 
v L jubljani. S inček m u  je šel 
nasproti in mu že od daleč 
kričal: »A jte k , pri nas pa so 
že letriko posadili . «  Pa m u oče 
odgovori: »Revček, saj elektri
ke ne sadijo . «  Sinko  pa mu je 
že pri prvem  drogu (sohi) po
kazal: »G ledaj, če že let rika 
ne ra s teh  Da ne bi bil sinček 
preveč razočaran, m u je oče 
pritrdil: »Pa res!«

Ko se je oče drugo leto spet 
vračal domov, je sinček s svo
jim  nadaljeval: »A jtek, zaj de 
pa letrika že zrela, jaz san v i
do, ka so pripelali lunčeke  
(piskre), kde bo letrika notri.«

Res so z avtom obilom  pripe
ka li  » lunčeke«, jih  nam estili na 
drogove na g lavnem  vodu, po
tegnili žico in vendar e lektri
ka še ni tako dozorela, da bi 
že lahko iz »lunčekov«  vrela v 
naše hrame.

Naš sinček že hodi sedaj o 
šolo in je a teku  obljubil, da 
m u bo tako j pisal, ko bo elek
trika zrela. Seveda: a tek bo 
prišel takrat dom ov pogledal, 
če to ni res, ka jti on je na 
svoje oče videl, kda j so elek
triko sadili. In  če so jo dobro 
posadili, bo morala enkrat tudi 
dozoreti in takrat bo on v 
»lunčeki« elektriko  prinesel do
m ov pokazat, da jo bodo lah
ko vsi videli. R.
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Alkoholizmu
se  m o r a m o  vsi

z o p e r s ta v it i
Komisija za borbo proti a lko

holizmu pri O kra jnem  odboru Rde
čega križa v M. Soboti je  imela 
pred  kra tk im  svojo prvo sejo. Na 
seji so se člani komisije pogovorili 
o ogromni škodi, ki jo povzroča a l
koholizem. Gospodarstva p ropada
jo, družine se razha ja jo ,  otroci ni
m ajo  pravilne vzgoje in le prepo
gosto je  alkohol tisti, ki .privede 
ljudi v kriminal.

Samo ena organizacija  ne more 
doseči uspehov v borbi proti a lko
holu. Za delo morajo  krepko pr i
je t i  vse organizacije , ki v splošnem 
nimajo  v svojih pravil ih zapisano, 
da bi se borile za treznost,  a je n u j 
na dolžnost vse družbe, da se re
šimo tega zla.

Po živahnem razp rav ljan ju  je 
komisija sprejela  obilo sklepov, iz
med katerih  objavljamo nekatere  
najvažnejše.

Strogo je t reba izvajati predpise, 
s katerimi je  v gostilnah mladini 
pod 16 let starosti prepovedano pro
da ja t i  alkoholne pijače.

Vedno in povsod, k je r  točimo 
alkoholne pijače, morajo biti go
stom na razpolago tudi brezalko
holne pijače.

Sporazumno s sveti pri občinskih 
l judsk ih  odborih je  t reba določiti 
skrbnike otrokom v onih družinah, 
v ka ter ih  otroške doklade zapijejo 
ali sicer nepravilno zapravlja jo.

Uvesti je potrebno obvezno 
zdrav l jen je  notoričnih alkoholikov.

Gosti lničarjem in prirediteljem 
veselic, pri katerih  se pijani gostje 
pretepajo ,  je  začasno odvzeti obrt
no dovoljenje, oziroma ne več do
voliti veselice.

Ustanoviti je  treba posvetoval
nico. v kateri  bi daja li nasvete za 
zd rav l jen je  alkoholikov.

V časopisju je poimensko ob ja 
viti gostilne, v katerih  so p i janče
vali ali pa se pretepali.  Tudi p i jan 
ce in pretepače je  t reba imenovati.

Točilnice z negotinskim vinom 
je t reba  strožje  kontrolirati  v zve
zi s higienskimi predpisi in časom 
točenja.

Po šolah, v tečajih in drugod bi 
kazalo prirediti k ra tka  predavanja ,  
po možnosti s skioptičnimi slikami, 
o škodljivosti  alkohola.

Na prireditvah, ki jih p r ire ja  
mladina, ne sme biti alkoholnih pi
jač. Mladina naj bi v svojih vrstah 
organizirala treznostne krožke.

Potrebno je v večji meri propa
girati in podpirati taborniško orga
nizacijo.

V prvi polovici pr ihodnjega leta 
bomo v M. Soboti priredili protia l
koholno razstavo.

V M. Soboti je treba čim prej 
odpreti  mlečno restavracijo.

F. H.

Kdo je kriv za  s la b o
vzgojo otrok

Pred kratkim  sem se vozil s ko
lesom iz Ljutomera proti Križev
cem. Med potjo sem srečal gručo 
otrok, ki so stali o krogu in s pali
cami mlatili po zemlji, pri tem pa 
preklinjali, kakor to slišiš ljudi, ki  
nimajo nobenih moralnih vrednot. 
Ko sem se jim približal, sem opazil, 
da udrihajo po neki mrtv i živalci.

Ko sem se odpeljal naprej, se mi  
je nehote vtepla v glavo misel, da 
so to ljudje, k i  bodo mogoče čez 
nekaj let vodili naše gospodarstvo 
itd. Nisem mogel razvozi jati, kdo je 
kriv. da je šolska mladina taka. 
Trdno vem le to. da jih vzgajajo v 
šoli in doma. Prav bi bilo, da po
sebno v šoli bolj budno zasledujejo, 
kaj  dela šolska mladina takrat, ko 
ni v učilnicah . . .

Na tem mestu tudi prihodnjič

NEKAJ O C E S T N O P R O M E T N I H  P R E D P I S I H
V Pomurju so javna prometna 

sredstva za prevoz potnikov bolj 
redka, zato se prebivals tvo poslu
žuje  v veliki meri koles. Dijaki,  de
lavci. uslužbenci, sploh vsi. ki ima
jo opravek izven kraja bivališča, 
se vozijo s kolesi.

Kolo kot prometno sredstvo ne 
predstavlja  problema za javni  pro
met. ker  zavzema na cesti zelo 
majhen prostor, razen tega je  kolo 
zelo okretno vozilo.

Pri nas je navada, da se vozijo 
s kolesi že otroci, ki so komaj za
čeli hoditi v šolo. Starši smo navad
no ponosni na naše na jm lajše  kole
sarje, pri tem pa navadno pozab
l jamo, da otrok ne obvlada kolesa, 
zato ga lahko doleti na prometni 
cesti nesreča.

Mladina, ki obiskuje srednje 
šole se mora posluževati  koles, ker 
nima stanovanja  v kra ju ,  k je r  jo 
šola. To je  razumljivo, ni pa p r i 
merno, da se vozijo dijaki v gručah 
preko celega cestišča. Razen tega se 
pogostokrat dogaja, da se vozita 
po dva d i jaka na enem kolesu. To 
je  vsekakor lepo. tovariško, ni pa 
v skladu s cestno-prometnimi pred
pisi.

Poglavje posebej pri naših ko
lesarjih je vožnja s kolesom, ne da 
bi z rokami vodili krmilo. Nekateri  
pri tem celo berejo  časopis in kn j i 
go. Misli takega kolesarja  niso 
osredotočene na cesto, promet in na

stotero nevarnosti,  ki mu preti jo na 
cesti.

Neštetokrat imajo varnostni o r 
gani opravka s pijanimi kolesarji.  
Ti ogrožajo promet,  v prvi vrsti pa 
svoje življenje.

Po naših krajih  lahko opazimo, 
da vozijo l judje  na kolesih kose in 
druge neprimerne stvari,  razen tega 
nimajo na kolesih zavor, niti  sig
nalnih naprav  za vožnjo ponoči.

Kolesarji  morajo voziti po sk ra j 
ni desni st rani cestišča v smeri vož
nje. Vožnja vštric ni dovoljena. Na 
cestah, k je r  je pred kolesarjem več 
drugih vozil, kolesar ne sme p reh i
tevati.  Na kolesu sme voziti samo 
otroke do 8 let starosti, toda samo 
pod pogojem, da imamo na kolesu 
primeren sedež in d ržal jke  za noge, 
ki so p ri t r jene  na p rednjih '  vilicah. 
Na prt l jažniku ali na samem okvir
ju otrok ne smemo voziti. Prepove
dano je  voziti tudi stvari,  ki ovi
rajo vodenje  kolesa (polne vreče 
itd.) in d a jan je  signalov. Vsako ko
lo. ki je v prometu, mora imeli 
zvonček z ostrim glasom in zavoro. 
Ponoči mora biti kolo opremljeno 
spredaj z lučjo, zadaj z rdečim ste
klom. ki mora biti p r i t r jeno  na 
kolesu 70 cm od tal. Tudi dveh 
koles ne smemo voziti. Na križi
ščih in privozih na cesto se mora 
kolesar prepričati,  če je  križišče 
oziroma cesta prosta.

Dober šofer -  jamstvo za varen promet
S k o r a j  ne  m in e  d an ,  da ne bi  v sa j  v 

d n e v n e m  č aso p is ju  b ra l i  o p ro m etn i  n e s re 
či. ki  je* n a s ta la  tu ali  t am  po k r iv d i  šo
f e r j a  ali  b r ez n jeg o v e  k r iv d e .  Pos led ica 
t a k e  nes r eče  j e  nuva dno med  d r ug i m tudi

ta,  da  se  š o fe r ju  odvzame  vozn iška  dov o 
li ln ica  a li  pa,  da  se mu za gotovo dobo 
p r ep o v e  u p r a v l j a ti m oto rno  vozilo. S t em  se 
š tevi lo  k v a l i f i c i ra n ih  voz n ik ov  m o to rn ih  vo
zil vedn o m an j š a ,  po d rug i  s t r a n i  pa vidi 
mo, da j e  v p ro m e tu  vedn o več m otorn i h 
vozil .  Zdi se mi,  da  m o ra m o  o vsem t e m 
resno  r azmis li t i .

Vsa m o to rn a  vozila s m e jo  v p r o m t u  
no j a v n i h  cest ah  u p r a v l j a t i  le t i s te  osebe,  
ki  se l a h k o  i zkaže jo  z l eg i t im ac i jo  vsa j  k v a 
lif ic i ra nega  d e la vca  (voznika m o to rn ih  vo
zil).  N a s t a j a  v p r a š a n j e ,  o d k o d  dobiti  tako  
l ju d i .  T r e n u tn o  nam p red p is i  d o v o l ju j e jo  
dve  poti  p r id o b i tv e :  r e d n o  in iz redno. S le d 
n j a  j e  le ko t  p r i z n a n je  vsem tis t im , ki  se 
l ah k o  izk aže jo ,  da so m oto rno  vozilo gotove 
v r s t e  s am o s to jn o  u p ra v l j a l i  n e k a j  let .  Tako  
p r i z n a n je  se l ah k o  prid ob i  le v i n d u s t r i j 
sk ih  in t rg o v sk ih  p o d je t j ih ,  k a j t i  voznik  
m o to rn ih  vozil  ne s p a d a  v o b r tn o  s tr oko  
(ra zen pok l ic a  za a v to m e h a n ik a ) .  Upravni 
o dbor  p o d j e t j a ,  k j e r  j e  t ak  k a n d id a t  z a p o 
slen,  ima prav ico ,  da mu p r i z n a  po p r e d lo 
gu posebne  k o m is i j e  k v a l i f ik a c i jo  p o lk v a l i 
f ic i ra nega  de lavca ,  k a r  v e l j a  tudi  za to 
s t roko.  No podlagi  t ega p r i z n a n j a  s me  k a n 

d ida t  u p ra v l j a t i  le m oto rno  kolo  t e r  osebni 
a v tomobil  do 8 sedežev . Po p r e t e k u  t re h  
let  od p r i z n a n ja  s t ro k o v n e  sposobnos ti  p o l 
k v a l i f i c i ra n e g a  de lavca  sme  k a n d id a t  vložit i  
p r oš n j o  za  p r i pus t i t ev  k s t r ok o vn e mu  i zp i 

tu za kv a li f ic i ra n e g a  d e la vca  in to na l ist i  
o k r a j n i  l ju d sk i  odbo r,  k j e r  ima s ta ln o  b i 
vali šče.  Po o p r a v l j e n e m  izpi tu  k a ndida t 
p r e j m e  sp r ič e v a lo  za u p r a v l j a n j e  m o to r n e 
ga vozila A, B in C k a te g o r i j e .  T a k ih  p r i 
m erov  p r id o b i tv e  k v a l i f ik a c i j e  j e  vedno 
m an j ,  za to  se nam l epega  dne  l a h k o  zgodi,  
da bomo p r im o ra n i  več ji  de l  m o to rn ih  vo
zil » u p o k o j i t i , k e r  ne bomo imeli  p o t r e b 
nega  s t ro k o v n e g a  kadru.

O tem bi m ora li  r az m iš l ja t i  p r ed v sem  
v t is t ih p o d je t j ih ,  k j e r  im a jo  m o čn e jš i  av
to p a rk .  Tudi k m e t i j s k e  za d ru g e  bi  m ora le  
s k rb e t i ,  da bi  n j ih o v e  t r a k t o r j e  u p r a v l j a l e  
le osebe  s popolno  s tr o k o v n o  kva li f ik ac ij o .  
N a sp ro tn o  pa u g o tav l jam o ,  da ni  zasled it i  
p r im e ra ,  k j e r  bi p o d j e t j e  sk le n i lo  učno  p o 
godbo za v a je n c a  »voznika m o to rn ih  v o z ik ,  
č e p ra v  to p red p i s i  d o v o l ju j e jo .  To j e  tudi 
r e d n a  pot p r id o b i tv e  p o t re b n e  kv a l i f ik a c i j e  
za voznika  m o to rn ih  vozil .

Učna pogod ba se l ah k o  sk le n e  le z o s e 
bo, ki  j e  dopoln ila  16 le t  s ta ro s ti  in j e  t e 
lesno in d u ševno  sposobna  za u č e n je  v t e j  
s tr o k i .  Učna doba  t r a j a  za  vozn ik e  m o to r 
nih vozil  5 leta,  zn t r a k t o r i s t a  pa 2 let i .

R .

Cesta
proti Mačkovcem

F. S. , Dolenc i št .  7 . — P r ip r a v l j e n o  
imam  vse  za g r a d n j o  hi še.  Ne vem pa ,  k j e  
bi  j o  pos tav il .  V vasi  j e  z e m l ja ,  ki  j e  bila 
p r e j  las t  Židov, s ed a j  pa j o  j e  p rev z e la  v 
o b d e la vo  e k o n o m i j a  v Ša lovc ih .  O n a  u p r a v 
l j a  tudi  z obč in sko  zemljo .

Sp oroč it e  mi,  a l i  imam ko t  poš ten d r ž a v 
l j a n  p rav ico  do to lik o z e m l je ,  da  bi  si 
l ah k o  na n j e j  zg ra d i l  hišo,  ki  j o  n u jno  
p o t r e b u je m .  Kam na j  se o b rn em  s p ro šn jo ?

O d g o v o r :  Po novih zakonskih 
predpisih, ki določajo pristojnost ob
činskih in okrajnega ljudskega od
bora, so za reševanje takih prošenj 
pristojni občinski ljudski odbori — 
seveda samo na svojem območju. 
Prosilcem lahko dodelijo za gradnjo 
stanovanjske hiše od 5 do 10 arov 
zemlje splošnoljudskega premoženja. 
Zato vložite prošnjo, ki je ni potreb
no kolkovati, na pristojni občini in 
prepričani smo, da Vam jo bodo tudi 
ugodno rešili.

T isoče p otn ik ov  in  200  
v a g o n o v  b la g a  —

pa samo en uslužbenec
Marsikdo se je že vozil z vlakom  

skozi Križevce pri Ljutomeru. Želez
niško postajo poznajo ljudje od bli
zu in daleč, saj je opremljena za 
potniški in tovorni promet. Poleg 
številnih potnikov odpošljejo s po
staje mesečno tudi po 200 vagonov  
različnega blaga. Tovorna postaja 
ima zelo veliko gospodarsko zaledje; 
nase navezuje dve opekarni in dva 
lesna obrata, ki večinoma izvažata, 
dalje kmetijsko zadrugo, podjetje 

Remont« ,  Študenčarstvo in kmeti j
sko gospodarstvo Videm. Razen tega 
so v okolišu tri šole. zobna a m b u 
lanta, zdravnik in druge ustanove.

Spričo velikega prometa sta bila 
dosedaj na postaji dva uslužbenca, 
ki sta imela polne roke posla. S 
15. julijem pa je železniška direkcija 
odpoklicala kretnika, zato mora 
vodja postaje sam opravljati vse po
sle. Vsak dan je zaposlen od  5. ure 
zjutraj do 7. ure zvečer. Trinajst 
ur vsakodnevne zaposlitve je za nje
ga preveliko breme, kajti  za tako 
odgovorno delo mora biti človek ved
no dovolj spočit, da lahko vzdrži na
pore. Zato se pač ne bomo čudili, 
če bodo v primeru nesreče iskali 
krivca tam. kjer ga sploh ne bo.

Inšpekcija za delo je ta primer 
zabeležila in ga bo sprožila na me
rodajnem mestu. Nujno potrebno je 
namreč, da se odpoklicani kretnik  
vrne na svoje delovno mesto in da 
tako zagotovimo na postaji nemoten 
promet in varno delo. (nb)

Prosta učna
in delovna m esta

V P o m u r j u :  1 mesto za mli
narskega, 1 mesto za pekovskega in 
1 mesto za kovaškega vajenca. V ča
su učenja bo vajenec deležen pri
merne nagrade. Za hrano in stano
vanje je preskrbljeno.

V M. S o b o t i :  1 mesto za so
boslikarskega in 1 mesto za mizar
skega vajenca.

Pogoji za sprejem v uk so: uspeš
no dovršenih 6 razredov osemletne 
osnovne šole ali 2 razreda gimnazije. 
Učna doba bo trajala tri leta. Kan
didat mora biti popolnoma zdrav, te
lesno močan in spreten, mora razli
kovati barvo in imeti tudi smisel za 
obliko.

V L j u b l j a n i :  Gradbeno pod
jetje Obnova v Šmartinski ulici 
sprejme takoj 25 zidarjev, nekaj te
sarjev in 50 nekvalificiranih delav
cev. Urna plača znaša: za nekvali
ficirane delavce od 29 do 34 din, za 
polkvalificirane od 34 do 41 din in 
za kvalificirane od 41 do 52 din.

Akordno delo. Delovni čas ni 
omejen. Hrana in stanovanje zago
tovljena (hrana stane dnevno brez 
kruha 90. stanovanje pa mesečno 
150 din). Delo bo do hujše zime. 
Potne stroške povrne podjetje takoj 
po prihodu na delovno mesto.

Delavci morajo biti telesno zdra
vi. S seboj naj prinesejo delovne 
knjižice.

Natančnejše informacije je mo
goče dobiti v pisarni Posredovalnice 
za delo v M. Soboti.

Naročili bi »Pomurski  
vestnih«, če  . . .

Poštni okoliš Rogaševci. ki šteje 
11 vasi, ima samo dva pismonoša, 
ki ne moreta dostaviti pošte tako 
hitro kakor želimo ljudje iz Roga
ševec in okolice: Nuskova je odda
ljena od pošte samo 1 km, pa ljudje 
ne dobivajo pošte dnevno. Tudi v 
Pertočo, k je r  je  km eti jska  zadruga, 
šola in občinsko podjetje, ne dostav
ljajo pošte dnevno. Najbolj pa so 
prizadeti k ra j i  okrog Ropoče in So
tine. k je r  se oglasi pismonoša zelo 
poredko. Ljudje vedo. da dva pismo
noša ne zmoreta vsega dela. saj de
lata tudi ob nedeljah. O tej stvari 
bi morali kaj več razmišljati  na ob
čini v Cankovi. Pri nerednem do
stavljanju pošte nas moti najbolj to, 
da dobivamo časopisje šele četrti dan 
po izidu. Naši ljudje pravijo: Na
ročili bi Pomurski vestnik, če bi 
nam ga pošta v Rogaševcih hitreje 
dostavljala«.

Tudi gostinstvo j e  področje,

ki ga ne smemo prezreti
Združitev gostinskih zbornic prej

šnjega ljutomerskega in murskoso
boškega okraja  je pokazala na ne
šteto problemov, ki se pojavljajo na 
obširnem področju, predvsem pa v 
krajih, ki predstavljajo središče Po
murja.

Za delo Okrajne gostinske zborni
ce je veliko zanimanje s strani OLO 
in Ob LO v Soboti. To je zdrav 
pojav. Posebno sodelovanje z okraj
nim svetom za gospodarstvo je po
trebno, če hočemo izboljšati naše 
gostinstvo in odpraviti  vse napake, 
ki  se pojavljajo v gostiščih in orga
nizaciji gostinske mreže.

Zbornica posveča vse večjo skrb 
strokovnosti  gostinskih delavcev. V 
gostinski šoli v Ljubljani je letos 13 
gojencev iz našega območja, ki bo
do po končanem šolanju zamašili 
največje vrzeli v gostinski stroki 
Zadnje čase je tudi veliko pomanj
kanje  kvalificiranih kuharjev.  Neka
terim socialno šibkim je dala zbor
nica štipendije, žal tega ni mogla 
storiti  vsem, ker nima v proračunu 
predvidenih sredstev za štipendira
nje. V murskosoboških gostinskih 
obratih je zaposlenih 46 gostinskih 
delavcev. Od tega 1 visokokvalifi
ciran, 33 kvalificiranih, 8 polkvali
ficiranih in štirje priučeni. V sobo
ških gostiščih je zaposlenih* tudi  18

pomožnih gostinskih delavcev.
Gostinska zbornica je organizirala 

pred kratkim kletarski tečaj. Na te
čaju je predaval ing. Miško Judež 
iz Maribora. Zanimanje za tečaj ;e 
pokazalo, da bomo morali misliti 
še na več podobnih tečajev, kjer bo
do naši gostinci izpopolnili svoje 
strokovno znanje. Zbornica je dala 
Svetu za urbanizem pri Obč. LO v 
M. Soboti nekaj tehtnih predlogov 
za izboljšanje gostinstva iz turistič
nega vidika.

Še vedno se pojavljajo govorice, 
da so cene gostinskim storitvam v 
soboških gostiščih najdražje, ne samo 
v okraju, ampak v vsej Sloveniji. 
Organi zbornice so pregledali cene v 
vseh soboških gostinskih obratih in 
ugotovili, da so cene realne, brez ne
upravičenih pribitkov. Imajo pa vsa 
gostišča velike stroške z najemnino 
in kurjavo.

Kljub nekaterim nevšečnostim se 
je stanje v gostinstvu v Soboti v 
zadnjem času znatno izboljšalo. Ne
katera  gostišča bi morala preurediti  
zunanje lice stavbe. Tak je primer 
gostilne Pri dobri kapljici«, ki ima 
sicer vabljivo ime, kvari pa jo fasa
da. Pri »Prekmurcu« bodo morali od
stranit i z dvorišča svinjake, k a r  je 
zahtevala tudi sanitarna inšpekcija. 
Sorazmerno najboljša je še gostilna

»Pri lovcu«  ki bi si jo morala vzeti 
ostala gostišča za vzor.

Letna sezona je pri kraju, zato 
bomo poskušali prikazati z nekaj šte
vilkami, kakšen je bil iztržek naših 
gostišč. Gostišča, ki so pod kolek
tivnim upravljanjem, so ustvarila 9 
milijonov 800 tisoč din prometa. Sto
čili so 16.112 1 brezalkoholnih pijač in 
20.3601 vina. V gostiščih splošno
d ržavnega sektorja je znašal promet 
37 milijonov 162 tisoč din. Prodali 
so 64.380 1 brezalkoholnih pijač in 
69 tisoč litrov vina. Skupni promet 
vseh gostinskih obratov znaša ob 
koncu letne sezone 46 milijonov 245 
tisoč din. F.-B.

VERŽEJ
V nedeljo. 16. oktobra so zaklju

čili v Veržeju kmetijsko gospodar
sko šolo. Šolo je obiskovalo 28 mla
dincev in mladink. Pri pouku so 
bili zelo marljivi. Uspeh pridnega 
dela je bil: 5 odličnih in 15 prav do
brih ocen. Nekateri niso zamudili v 
dveh letih pouka niti ene šolske ure 

Pri izpitih sta bila navzoča 
okrajni inšpektor za splošne pred
mete in inšpektor za predvojaško 
vzgojo. Ob zaključku pouka je pred
sednik šolskega sveta spregovoril 
mladim absolventom nekaj bodril
nih besed. ar

IZ NAŠIH KRAJEV
DROBNE OD GRADA

V Kuzmi bodo v kra tkem  orga
nizirali gospodinjski tečaj. Uredili  
so že prostor in pripravili  vse po
trebno. Tečaj bo vodila tov. Boga
ta jeva  iz Rakičana. Pomagali ji bo
sta Kšelova in Tomšičeva. Udeležen
ke tečaja  se bodo učile kuhati  in 
šivati.

*

Pred nekaj dnevi so nas obiskali 
dijaki četrtega letnika m ariborske
ga učiteljišča. Ogledali so si n eka
tere znamenitosti naših k ra jev :  s ta 
ri grad, drevesnico državnega pose
stva in cerkev. Od Grada  so odšli 
v Cankovo.

Po vseh šolah naše občine se 
p r ip rav lja jo  na proslavo Dneva re 
publike. Do praznika bodo uredili  
zadružno dvorano, v kateri  bodo 
vse prireditve  in proslava. S posa
meznimi točkami bodo nastopili pio
nirji  in člani KUD.

*
Mladinci pri Gradu p r ip rav lja jo  

Linhartovo komedijo »Županova 
Micka«. Občinski iniciativni komi
te bo sklical do 10. novembra ob
činsko konferenco LMS.

n

IZ ROGAŠEVEC
Mladina je sklenila na seji, ki je 

bila pred kratkim, da bo organizi
rala nekaj prireditev. Iz dobička 
bodo kupili telovadne rekvizite. V 
kratkem bodo ustanovili tudi TVD 
Partizan.

Na seji vaškega odbora SZDL so 
sklenili, da bodo poslali traktorista, 
ki vozi zadružni traktor, v tečaj za 
oranje s traktorjem. Na seji so skle
nili. da bodo razgibali odbor za 
gradnjo kulturnega doma, da bo 
bolj delaven.

Šolski svet si že dolgo prizadeva, 
da bi prebivalci zgradili šolsko 
drvarnico. Največ preglavic dela od
boru in ljudem stavbeni les. V na j
krajšem času bodo morali postaviti 
tudi šolsko stranišče. Pred šolo so 
pred kratkim posekali nekaj drevja, 
ki je kvarilo zunanji videz šole.

Že leta 1949 so imeli v Rogašev
cih avto-moto krožek, ki se ga je 
udeleževalo nad 50 ljudi. Kupili so 
motorno kolo. Nekaj članov krožka

je naredilo amaterski šoferski izpit. 
Zadnje čase se nihče več ne briga 
za avto-moto krožek in bi bilo do
bro, če bi imeli člani krožka občni 
zbor, na katerem bi se pogovorili o 
nadaljnjem delu.

BELTINCI
V Beltincih so izvolili pred ne 

ka j  dnevi občinski sindikalni svet, 
ki pa nima tajn ika,  k e r  izvoljeni 
član noče prevzeti  dolžnosti. Pri  ob
činskem sindikatu, v katerega so 
vključena vsa podjet ja  v Beltincih, 
se odbor zelo redko sestaja.  Tudi 
č lanarine ne pobirajo v redu.

Dobrovnik v Prekmurju

P o m u r s k i  v e s t n i k  — Izd a j a  
Časop isn o  in za ložni ško p o d j e t j e  
»P om ursk i  t isk« v M ursk i  Sobo ti  — 
D i r e k t o r  in o d g ovorn i  u r e d n i k  Jože  
Vild — U red n iš tv o :  M. Sobo ta,  T r u 
b a r j e v  d rev o re d  3/II. — Te lefon  1-38 
U p r a v a  in og lasni  od d e le k :  M u rsk a  
Sobo ta ,  K o c l je v a  ulica 7 — Te l.  53 — 
Na ro č n in a :  če tr t l e tn o  100, po l le tna
200, ce lo le tna  400 d i n a r j e v  — Teko či  
r a č u n  pr i  Narodn i  b a n k i  641-T-608 
v M. Sobot i  — Tisk P o m u rs k e  t i s k a r 

n e  v M urs k i  Soboti
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Vino na drobno
A lk o h o ln ih  p i ja č  n e  sm e b r e z p re d p is a 

n eg a  d o v o l je n ja  n ih če  p ro d a ja t i  n a  d ro b n o , 
tu d i p r id e lo v a le c  — v in o g ra d n ik  n e . T ega  
p re d p is a  se  n i d r ž a la  S a b in a  P e rg a r je v a  s 
S p r in c a , k i j e  na  d ro b n o  p ro d a ja la  vino 
p r ilo ž n o s tn im  gostom  n a  sv o jem  dom u. Sod
n ik  za  p r e k r š k e  jo  j e  o b so d il n a  10.000 din 
k a z n i.

T u d i M ihael B račk o , p o se stn ik  n a  N ovem  
▼ rh u  je  to čil v in o  n a  d ro b n o . P o leg  teg a  je  
š e  p r ir e d il  p le sn o  zab av o  — vse  b re z  o b la s t 
n eg a  d o v o lje n ja . K azn o v an  je  b il s 17.000 d in .

ŠOFER NE SME PITI
P o ro č a li  sm o že  o p ro m e tn i  n e s re č i,  k i 

se  j e  z g o d ila  5. s e p te m b ra  v D a n k o v c ih  in 
jo  j e  z a k r iv il  š o fe r  A n ton  B a le r, k o  je  vozil 
za  sob o šk o  T o v arn o  m esn ih  izd e lk o v  s v in je  
in  te le ta  in  b il m očno pod v p livom  a lk o h o la . 
E no te le  in  11 s v in j j e  p r i  t e j  n e s re č i  p o 
g in ilo . B a le r  j e  b il s e d a j  po  s o d n ik u  za 
p r e k r š k e  p r i  O L O  M. S obo ta  o b so je n  na  
4000 d in  k a z n i. O d v ze li so m u v o zn išk o  d o 
v o l je n je  za  90 d n i. Za šk o d o , ko  jo  j e  p o 
v z ro č il  p o d je t ju ,  pa  se b o  m o ra l z a g o v a r ja ti 
p re d  o k ra jn im  sod iščem .

LAŽNE VESTI JE ŠIRIL
F ra n c  B elak  z R ačk eg a  v rh a  v b iv šem  

lju to m e rs k e m  o k r a ju  j e  za p o sle n  na  ž e le z 
n ici k o t p ro g o v n i d e la v e c . Ko je  p r i  n ek i 
m la čvi b ilo  z b ra n ih  več d e la v c e v , j im  je  
n a  š iro k o  g o v o ril, d a  bodo vsem  p o s e s tn i
kom , k i im a jo  do  5 h a  z e m lje , p o sest o d 
vze li in  jo  z d ru ž ili .  T a k šn o  š i r j e n je  n e re s 
n ičn ih  v e s ti  in o b en em  v z n e m ir ja n je  l ju d i  
j e  se v ed a  k a z n iv o . B elak  je  b il k a z n o v an  s  
5000 d in .

SEKANJE DREVJA BREZ 
D OVOLJENJA JE KAZNIVO

J a n e z  L a jn šč e k , k m e t iz B u d in ec  je  
b re z  d o v o lje n ja  p o sek a l d r e v je .  P la č a t i  m ora 
4.000 d in  k a z n i.

GOSTILNIČARJI 
IN POSLOVNE KNJIGE

N e k a te r i  za seb n i g o s ti ln ič a r j i  se  n e  m o
re jo  v ž iv e ti  v to , da  b i v  re d u  v o d ili p r e d 
p isa n e  p o s lo v n e  k n j ig e ,  za to  so b ili  od  so d 
n ik a  za  p r e k r š k e  k az n o v an i z d e n a rn o  
k a z n ijo  od 2.000 do 10.000 d in .

SADJE SO ZBIRALI 
Č rensovski p ionirji so te dni po

slali soboškim pionirjem  205 kg sad
ja, k i so ga sami zbrali. Črensovski 
pionirji so tud i napovedali tekm o
vanje nekaterim  gim nazijam  o okra
ju  in bili tud i m ed prvim i, za kar 
si zaslužijo  lepo pohvalo.

B.I.

Nesreče in nezgode
P r i  o b ira n ju  ja b o lk  j e  p a d e l z d rev e sa  

4 0-le tn i A lo jz  R ecek  iz V ečes lav ec , si z lom il 
re b ro  in na lo m il v r a tn i  v re te n e c .

Ko je  šel K o lom an  Č rn k o  iz Č e p in e c  v 
šo lo , j e  p a d e l tak o  n e ro d n o , d a  si j e  z lom il 
lev o  nogo pod k o lenom .

M a rtin  F ra n k  iz K riže v e c  p r i  L ju to m e ru  
je  b il n a  lovu . P o  n a k lju č ju  g a  j e  so v rs tn ik  
o b s tre li l .  N a s rečo  so š ib re  o b tič a le  v koži 
n a  g lav i. L a h k o  b i p a  b ilo  k a j  h u jše g a .

P r i  d e lu  n a  t ra v n ik u  j e  p a d la  47-le tna  
R o z a lija  H o rv a t iz  V a d a re c  in  si z lo m ila  
d esn o  p o d k o len ico .

V seh  p e t  p rs to v  n a  lev i ro k i  si j e  p r i  
ž a g a n ju  m očno p o šk o d o v a l 20-le tn i A lo jz  
J a n č a r  iz R o g ašovec.

A v to m eh a n ik  F ra n c  J a n č a r  iz K o p ra  je  
p a d e l z a v ta  v o b c e stn i j a r e k  in si z lom il 
levo  p o d k o len ico .

H u d e  p o šk o d b e  n a  h r b tu  j e  d o b ila  
62-le tna  F ra n č iš k a  Ž e lezen  od  G ra d a , ko  je  
p a d la  po s to p n ic a h .

68-le tna  B ara  K avaš iz O d ra n e c  pa  je  
p a d la  z voza in si z lo m ila  k o s t v d esn em  
kom olcu .

M očne o p e k lin e  j e  d o b ila  4 -le tn a  M ajd a  
F ick o  iz B oreče, ko  se j e  v se d la  na  v ro č  
š te d i ln ik  in  se  o p e k la .

L evo nogo pod k o len o m  si j e  z lom il R u 
d o lf B e n k ič  iz V a d a re c , ko  j e  m ed  ig ra 
n je m  n e ro d n o  p a d e l.

6 -le tn i L u d v ik  Š e b ja n ič  iz S o d iš in ec  si 
j e  na sad n em  m lin u  h udo  p o šk o d o v a l lev o  
d lan .

Ko se j e  8- le tn i D a n ije l  T u b e r la  gugal 
na  g u g a ln ic i, se j e  u d a r i l  ob ž e le z n i k l in , 
k i m u j e  z a re z a l  do lgo  in  g lo b o k o  ra n o  na 
d e sn i p o d k o len ic i.

Vsi se z d ra v i jo  v so b o šk i b o ln išn ic i.

228 let stara h iša  v Prlekiji
Na G om ili v P rlekiji je letos do

služila hiša, k i je bila zgrajena leta 
1725. N jena častitljiva starost —  228 
let —  je povezana s trem i rodovi, 
katerim  je tudi v  burnih časih da
jala zatočišče. Zanimivo je, da so

vsi n jeni prebivalci dosegli visoko 
starost: od 70 do 86 let. V n jej so 
sprva prebivali vaški obrtniki, poz
neje pa tud i napredni vinogradniki. 
N ekdanji gospodar Ja n ž T ikv ič  se 
je leta 1848 udeležil vojne na strani 
A vstro-O grske proti Ita liji  —  za 
Lom bardijo. V  b itk i z Lahi (kot 
fron tn i  » tam bor«  je odbil močan na
pad sovražnika) je bil odlikovan z 
zlato kolajno 1. reda. Od leta 1910 
pa do sedaj so v  to  » zgodovinsko «  

kajžo  radi zahajali številn i vino
gradniki  po cepljenke in sadna dre

vesa. Zadnji gospodar je imel nam 
reč vzorno urejeno trsnico in dreves
nico, zato pa je bil priljub ljen  daleč 
naokoli. Po zadnji vo jn i je bil v  hi
ši tudi sedež krajevne ljudske obla
sti.

Zadnji gospodar hiše (star je 76 
let, njegova žena pa dve leti več) 
se je izselil iz hiše predlani. Zemljo 
je razdelil m ed troje otrok, k i so 
si ustanovili svoje domačije. N jihove  
hiše pa niso več lesene, marveč zi
dane in pokrite  z opeko. V njihovi 
zibelk i (stari lesenjači) pa se je ro
dila tud i ideja o tu rizm u  v tem  pre
lepem  prleškem  ko tičku , gradnji 
razglednega stolpa in gasilskega do
ma, skra tka  o vsem, kar im enujem o  
z eno besedo: napredek!

Soboški sodnik za prekrške — iz njegovega predala
Novo u s ta n o v lje n e  o b č in e  m o ra jo  im eti 

tu d i so d n ik a  za p re k r š k e .  K e r  p a  še  n i
m a jo  d o v o lj sp o so b n ih  l ju d i ,  o p ra v l ja  so d n ik  
za  p r e k r š k e  o b č in e  M. S obo ta  začasn o  sv o je  
p o s le  tu d i za o b č in e  C an k o v a , G ra d , G or. 
P e tro v c i  in  M a rt ja n c i .  D e la  im a d o v o lj. 
L ju d je  se  n ik a k o r  ne  m o re jo  a li n o č e jo  p r i 
v a d it i ,  d a  j e  t re b a  z a k o n e  in  d ru g e  p re d p ise  
s p o š to v a ti  in  se po  n j ih  ra v n a ti .  T a k o  je  
b ilo  v z a d n je m  času  iz re č en ih  v eč  k a z n i  za 
ra z n e  p re s to p k e .

M iz a rsk i m o js te r  J . S. iz M la jtin e c  m o ra  
p la č a t i  5000 d in , k e r  j e  sv o je  v a je n c e  u p o 
r a b l ja l  za  p o l js k a  d e la .

S. K. iz V u č je  G om ile  j e  poško d o v al 
ja v n o  cesto . K azn o v an  je  d v a k ra t ,  sk u p n o  
za 2.500 d in .

K er j e  o se b i d a ja la  n e re s n ič n e  p o d a tk e , 
j e  b i la  k a z n o v an a  V. C. s S u h eg a  v rh a  s 
1.500 d in .

Z a ra d i  s a m o v o ljn e g a  p o b eg a  z d e lo v n eg a  
m es ta  j e  b il k a z n o v an  Š. J. iz  G an čan  z 
2000 d in a r j i .

S. M. iz R o g ašev ec  j e  v v in je n e m  s ta n ju  
zav o zil n a  sv o jem  vozu  več o tro k  v j a r e k  
in  tak o  o g ro ža l n j ih o v o  ž iv l je n je .  O b so je n  
j e  b il n a  2000 d in .

Z a ra d i o g ro ž a n ja  ja v n e g a  red a  in  p r o 
m eta  v  v in je n o s ti  je  b i l  o b so je n  Š. H. s 
1000 d in  k a z n i,  k e r  se j e  v v in je n o s ti  vozil 
po c e sti  sem  in  t j a  in  — k r ič a l.

J . 5. iz  R o g ašev ec  j e  p reg lo b o k o  p o 
g led a l v k o z a re c , sed e l n a  ko lo  in se v 
Pe r t oč i  zape l j a l  v j a r e k .  Ko nč no  pa  j e  še

dob il 1000 d in  k a z n i.
Č e v l ja r s k i  p o m o čn ik  Š .  H. iz R ogaševec  

ni u p o š te v a l z a k o n sk ih  p red p iso v  o t rg ih  in 
se jm ih . B lago je  p ro d a ja l  za  sv o j raču n . 
K azen  3000 d in .

E n a k a  k a z en  je  d o le te la  F . G . iz N u s
k o v e , k e r  j e  n a  se jm ih  p ro d a ja l  k lo b a s e  za 
sv o j raču n .

P re n o č išč e  s ta  d a ja l i  o seb am , b re z  d a  bi 
j ih  p r i ja v il i .  M. S. iz K ro g a , k a z n o v an a  s 
1000 d in  in  M. F . iz P ro s e č k e  v asi, k a z n o 
v a n a  s 700 d in .

M nogo v e č jih  k m eto v  j e  b ilo  k a z n o v an ih  
z a ra d i  teg a , k e r  n iso  re d n o  p o š il ja l i  o tro k  
v šolo. N a jv e č  ta k ih  o tro k  je  p a s tirč k o v . 
T ak o  j e  b il k a z n o v an  k m e t V. V. iz V a d a re c  
z 2000 d in .

Okrajna gasilska zveza 
Murska Sobota

o b v e š č a :
V LA G A N JE P R O ŠE N J ZA PLE SN E P R I

R E D ITV E. V sm is lu  s k le p a  fu n k c io n a r je v  
O b č in sk ih  g a s ilsk ih  zvez  je  v b o d o če  v la 
g a ti  p ro š n je  za p le sn e  p r ir e d itv e  (vese lice) 
p r i  O b č in sk ih  g as . zv ezah . P ro š n je  m o ra jo  
b iti  p isa n e  v d v o jn ik u . V is t ih  m o ra ta  b iti 
n a v e d e n a  č la n a  UO , k i o d g o v a r ja ta  za  re d  
in  m ir . O b ra č u n e  v ese lic  b odo  d ru š tv a  v  
bodoče  p re d la g a la  p r is to jn im  o b č in sk im  g a 
s ilsk im  zv ezam . T a  sk le p  v e lja  od 1. nov. 
n a p re j .  Vse p ro š n je  p a  m o ra jo  b iti  v lo 
že n e  n a jm a n j  14 d n i p re d  p r ir e d itv i jo .

PL A Č IL O  FES TIV A LN E TA K SE. G lasom  
s k le p a  UO  GZLRS m o ra  v sa k o  P G D , k i 
p r ir e d i  p le s n e  v e se lice , o d v e s ti  ta k s o  v iz
nosu  500 d in . T a k so  p o b ira  O k r a jn a  gas. 
zv eza . D ru š tv a , k a te r a  so tek o m  le ta  p r i 
re d ila  v ese lice , n a j  n em u d o m a  p la č a jo  p r e d 
p isa n o  tak so .

P O D Č A STN IŠK A  ŠO LA . K e r n ism o  p r e 
j e l i  zad o stn o  š te v ilo  p r i ja v  za  I. te č a j  p o d 
č a s tn išk e  šo le , k i se bo p red v id o m a  p r ič e l  
21. n o v e m b ra , p o z iv am o  d ru š tv a  in  se k t.  
š ta b e , da  nem u d o m a  d o s ta v ijo  p r i j a v e  za 
sv o je  k a n d id a te . R ok  10. XI. 1955.

ST R O JN IŠ K I T E Č A J. V k o lik o r  p r e j 
m em o z a d o stn o  š te v ilo  p r i j a v  za  s t r o jn iš k i  
te č a j ,  se  bo is ti  p r ič e l  15. n o v e m b ra  t. 1. 
T e č a j  bo  t r a j a l  4 dn i.

V ab im o d ru š tv a , k i še  n im a jo  k v a li f i 
c ira n ih  s tro jn ik o v ,  d a  n em u d o m a  p r i j a v ijo  
sv o je  k a n d id a te .

Iz p isa rn e  OGZ

PR O M ETN A  N ESREČ A  V M A R K O V CIH  

Z a d n jo  n e d e ljo  ob  15.30 j e  p r iš lo  na  
d rž a v n i  ce s ti  v M ark o v c ih  do p ro m e tn e  n e 
s re č e , k i p a  na  s re č o  n i t e r j a l a  ž r te v  in 
v e č je  šk o d e : n a sp ro ti  a v to b u su  (vod il ga j e  
J . M iha l, p r iv o z il  p a  j e  iz M. S o b o te  p ro ti  
L en d av i)  se  j e  p o ja v il  v o zn ik  M. P o d le se k  
iz M. S o b o te . P r i s re č a n ju  o b e h  vozil se  j e  
P o d le sk o v  k o n j  sp la š il,  z ače l s k a k a t i ,  se  
d v ig n il n a  z a d n je  noge in  p o r in i l  voz n a z a j .  
Š o fe r  J . M. se  j e  h o te l izo g n iti  n e s re č i,  za to  
j e z av to b u so m  z av o zil na s k ra jn i  d esn i 
rob  c e s te ; c e s ta  j e  b i la  b la tn a ,  za to  j e  a v to 
b u s  z d rk n i l  v j a r e k .  V n jem  j e  b ilo  10 p o t
n ik o v , k i so o s ta li  n e p o šk o d o v an i. Š koda  
zn a ša  15.000 d in .

PIONIRJI SO TEKMOVALI
V p e te k , 28. ok t. j e  b i lo  o k ro g  o sn o v n e  

šo le  v P e tro v c ih  ze lo  ž iv a h n o . Z b ra li  so s e 
p io n ir j i ,  da  b i se  p o m e r i li  v šah u , o d b o jk i,  
tek u  čez  d rn  in s trn  in  v ig ri  »m ed d v e 
m a o g n jem a« . Š k o d a , d a  se  te k m o v a n ja  n i 
so u d e le ž ili  tu d i p io n ir j i  iz  M ark o v ec , Ša 
lo v ec in D o m a n jše v e c .

T e k m o v a n je  j e  b ilo  ž iv a h n o  in z an im iv o , 
s a j  j e  b ilo  p r i  tek m o v a n ju  tu d i p r e c e j  
v n e tih  n a v ija č e v .

V šah u  si d e li ta  p rv o  in  d ru g o  m esto  
sk u p in i iz K riže v e c  ih  D o le n e c  — ti p io 
n i r j i  se bod o  v k ra tk e m  še e n k ra t  p o m e
r ili. V ig ri m ed  d v em a  o g n je m a  so z m ag a li 
p io n ir ji  iz Ž en av e l j,  v o d b o jk i  in v tek u  
čez d rn  in  s trn  p a  p io n ir ji  iz  K rižev ec .

P o d p ira n je  b e ra č e n ja  s tem , da  d a je m o  
b e ra č e m  d e n a r  a li d ru g o , j e  tu d i k a zn iv o . 
Z a rad i ta k e g a  p re s to p k a  s ta  b ili  k az n o v an i 
E. F . in Š. N. iz K u p š in e c  po 500 d in .

Tedenski koledar
N e d e lja ,  6. n o v e m b ra  — L e n a r t  
P o n e d e lje k , 7. n o v e m b ra  — Z d e n k a  
T o re k , 8. n o v e m b ra  — B ogom ir 
S re d a , 9. n o v e m b ra  — N e v e n k a  
Č e tr te k ,  10. n o v e m b ra  — A n d re j  
P e te k  — 11. n o v e m b ra  — M a rtin  
S o b o ta , 12. n o v e m b ra  — Em il

KINO
M URSKA SO B O T A  — 5. in  4. n o v e m b ra  

a m e r iš k i  f ilm  »Žig p re te k lo s t i«  — 5. in 
6. n o v e m b ra  a m e r iš k i  b a rv n i  film  »Meč
in roža«  — 8. in  9. n ov . a m e r iš k i  film  
»Sled v lu k i«  — 10. in  11. n ov . a v s tr ij s k i  
film  »Jaz in  m o ja  žena« .

G R A D  — 6. n ov . šv e d sk i  film  »G ospod ična 
J u lija « .

Č E P IN C I — 6. n o v e m b ra  fra n c o sk i film  »Pa
nika« .

VELIK A  P O LA N A  — 6. nov . ju g o s lo v a n sk i  
film  » S to jan  M utik aša« .

K R IŽEV C I P R I  L JU T O M E R U  — 5. in  6. nov . 
a m e r iš k i  film  » V e n e c ija n sk i lopov«
9 . in  10. nov. a m e r iš k i  film  »Zadeva 
P a rad in e « .

R A D G O N A  — 5. in 6. nov . n e m šk i film  
»D vojčk i«  — 8. in  9. n ov . a n g le šk i film  
»M aggie«.

R A D E N C I — 5. in 6. nov. a m e r iš k i  b a rv n i 
film  »N iagura«  — 10. nov. am e r. film  
»14 ur«.

LEN D A V A  — 4. in  6. n ov . a m e rišk i film  
»G rad  ilu z ij«  — 8. in  9. nov . a m e rišk i 
b a rv n i  film  »O stržek « .

SEJMI
B eltin c i v so b o to , 5. n o v e m b ra  ž iv in sk i 

in k ra m a rs k i  s e je m . C a n k o v a  v  p e te k , 11. 
n o v e m b ra  ž iv in sk ii in  k ra m a rs k i  sejem . 
G. S la v eč i v to re k ,  8. n o v e m b ra  ž iv insk i 
s e je m . K uzm a v p e te k ,  11. n o v e m b ra  živ in 
sk i in k ra m a rs k i  s e je m . L e n d a v a  v to re k . 
8. n o v e m b ra  ž iv in sk i  se je m . P uconci v če 
t r t e k ,  10. n o v e m b ra  ž iv in sk i  in k ram a rsk i 
se je m . V s re d o , 9. n o v e m b ra  ž iv in sk i se jem . 
T u rn iš č e  v č e tr te k ,  10. n o v e m b ra  sv in jsk i 
se je m . V el. P o la n a  v p e te k , 11. n ovem bra  
ž iv in s k i  in k r a m a rs k i  se je m . K rižev c i pri 
L ju to m e ru  v n e d e ljo , 6. n o v e m b ra  sp lo šni 
s e je m . L ju to m e r  v so b o to , 12. n ovem bra  
sp lo šn i se je m .

MALI OGLASI
C e n je n im  s tr a n k a m  sp o ro č a m , da  sem  odprl 

S E D LA R SK O  D E L A V N IC O  v V eščici.  
Se p r ip o ro č a m !  V ik to r  R a jn a r ,  sed la r . 
V eščica .

V P R EŽN O  K O S IL N IC O , r a b l je n o  — p ro d a 
mo n a  ja v n i  d ra ž b i  20. nov. 1955 ob  
14. u r i .  P re d n o s t  im a jo  d rža v n a  in za 
d ru ž n a  g o sp o d a rs tv a . — K m etijsk o  go
sp o d a rs tv o  OZZ T ešan o v ci.

VAJ ENCA
sprejmemo takoj v učenje. 

Pogoji: zdrav, s štirimi razredi 
gimnazije. Moški imajo prednost.

T rg o v in a  z m a n u fa k tu rn im  b la 
gom  »Z arja« , M. S obo ta , T itova  21.

A d m i n i s t r a t i v n o  komercialno žensko  moč iščemo
Pogoji: dovršena ekonomsko komercialna šola z nekaj prakse. 
Plača po dogovoru. Nastop službe takoj.
Pismene ponudbe v rokopisu je poslati na:

» T E H N O P R O M E T « MURSKA SOBOTA

3
Življenjska zgodba prekmurskega sezonca Ivana Bakana

3. T u js k i le g iji n asp ro ti

E m il m i j e  v e č k ra t z au p a l m isel, da  se bodo F ra n 
cozi še p ra v  gotovo pošteno  sp o p r ije l i z N em ci. K o sera 
m u  ob nekem  ta k e m  zaupnem  k ra m lja n ju  d e ja l, da  bi 
se ta k r a t  tu d i sam  p r id ru ž il fran co sk im  borcem , m i je  
šepn il na  u h o:

— E n i se že  to lče jo  po m alem , d ru g i se z b ira jo  . . .  
A li b i re s  ho tel?

— Z ak a j ne?  — sem  zin il k a r  t j a  v  en  dan.
— P o tem  p o č a k a j do n e d e lje  in  d rž i je z ik  za zobmi. 

Jaz  poznam  človeka , k i  zb ira  ta k e  l ju d i  in  to  celo  z zago
to v itv ijo  do b reg a  p lač ila  . . .

N a ta  p om enek  z E m ilom  b i m orda  pozab il, če me 
n a s led n jo  n ed e ljo  po k o silu  ue b i p r i je l  pod  pazduho  
in  po v ab il n a  k u p ico  ž g a n ja  v  C h a te a u re u x .

Šel sem  rad ev o lje .
K om aj sva si n aš la  p ro s to r v  z ak o tn i k rč m i in k o 

m a j je  E m il p r iv le k e l iz h lačn e g a  žepa  v in sk e  k a r te , 
že se  je  znašel p r i n a jin i  m izi n e k  dolgin , n jeg o v  znanec. 
E m il m i ga je  p red s tav il in d e ja l, da je  to  č lovek , ki 
zb ira  borce. T u jc u  je  b ilo  to  d ovo lj, po tem  je  k a r  on 
povzel besedo  in m im ogrede  n a ro ča l žgan je .

— Č e še n is te  sliša li o b o rc ih -le g io n a rjih , po tem  v e 
d ite , d a  so to  fa n tje , k i bodo o p ra li č a s t F ra n c ije . — 
Svojo  p rip o v ed  je  začel z n jih o v o  p ro s lav ljen o s tjo , po
tem  je  govo ril o n jih o v ih  na logah , o n jih o v em  afriškem  
dom o v an ju , k i je  b o lj podobno iz le tn išk em u  ta b o r je n ju  
s red i p a lm ov ih  g a je v  k o t p a  stro g em u  v o ja šk em u  ž iv 
l je n ju  . . .  N i pozab il om en iti tu d i lep ih  p re jem k o v , ki 
č a k a jo  le g io n a rja , b rž  k o  se s tav i pod  v a rs tv o  leg ijsk e  
zastave.

A frik a , ta  č rn a  in  ozlog lašena  ce lina , m i je  ob n je 
govih  b esed ah  p o s ta ja la  vse b o lj p riv lačn a . K o so p r i 
sed li še tr i je ,  š t i r je  d e lavc i iz »N ovega dom a« in  z o d 
p r t imi  ust i  poži ra l i  dolginovo pr ipoved,  sem se že p r a v 

za p ra v  odločil. Z am ikal m e je  nov svet, zam ikalo  burno  
vojaško ž iv ljen je , pohodi, borbe. Živo sem si celo p re d 
s tav lja l ohole N emce, kako  bežijo  . . .  Že ves om otičen od 
p ija če  sem m u začel v p a d a ti v  besedo:

— K ako p a  h ran a?
—  O dlična . E v ro p sk a  in z raven  še vino . . . To za žejo 

in dobro voljo. Veste, tam  pesm i in zabave ne zm an jka!
— P a  so v A frik i tu d i n aša  dek le ta?  — je  zinil eden 

izmed fantov.  Emi l  se je  gromko zasmejal ,  dolgin pa  je

p riv leke l iz žepa  n ek a j zbledelih  fo tog rafij un ifo rm iran ih  
fan to v  roko pod  roko z veselim i d ek le ti in  u rno  n ad a ljev a l:

— P rim o jduš, ta k ih  d ek le t z lepa  ne boš v ide l tu  . . . 
Belih, lepo zagorelih , slad k ih  . . . No, fan tje , saj se boste 
odločili, a li ne?

P resenečeni smo se spogledali ob tem  nenadnem  v p ra 
šan ju . H ip  n a to  smo se opogum ili in bolj zg rg ra li ko t sp re 
govorili :

— Seveda se bodo — je  za  vse nas okoli m ize dejal 
Emil.

Dolgin nam je znova nalil,  t rči l  z vsakim posebej  in

m u segel v  roko, d a  b i s stiskom  svojih  koščen ih  prstov 
sklenil n enap isano  pogodbo. V in jen i smo se še naprej 
zan im ali za  vse m ogoče pod robnosti in  m u narekovali 
svo ja  im ena, k i jih  bo m oral b a je  še is tega  dne  poslati 
k o m an d an tu  k ra jev n e  k a sa rn e  »B ertrand«.

N asledn jega  dne  sem v sta l k o t po n a v a d i in  z bolečo
glavo začel p o sp ra v lja ti  in  z lag a ti svoje s tvari. Bil sem 
povsem  trezen. F an tje , k i so se v če ra j z m ano v red  iz jav 
lja li za tu jsko  legijo, so zd a j zb ija li ša le  n a  ta  raču n  in 
m e nag o v arja li, n a j opustim  svoj p re u ra n je n i sk lep , N i
sem se d a l p regovo riti n iti n jim  n it i go spodarju , k i me je
na vse m ogoče n ač in e  zad ržev a l in  m i z a ra d i m oje odloč
nosti celo n i hotel iz p la č a ti m esečnega zaslužka.

E m il m e je  ed in i p osp rem il do deželne ceste in mi 
zau p a l, da  bo tu d i n jeg a  k m alu  zm an jka lo  iz »Novega, 
doma«.

V ch a teau ro u šk i k a sa rn i »B ertrand«  sem  se jav il de
žu rn em u  o fic ir ju  in po k ra jš e m  sp ra še v a n ju  podp isa l neke
listine. O fic ir  mi je  po tem  d a l vozovnico za M arseille, 
k je r  bi m e n a j č ak a li o fic irji iz zb irnega  taborišča .

N a m arse illesk i p o s ta ji sem  resda  ta k o j opazil ofi
c ir ja  tu jsk e  legije. P rep o zn a l sem ga po beli prev lek i 
na  k ap i, n a  k a te ro  so m e opozorili v  C h ateau ro u x n .

S rečan je  s p rv im  p red s tav n ik o m  tu jsk e  legije me je 
m alce vznem irilo . N jegova p rija zn o st in v rvež  velikega 
m esta  p a  s ta  b lagodejno  v p liv a la  n a  m oje živce. Z jeepom  
me je  v  desetih  m in u tah  p rep e lja l do zb irnega  taborišča 
St. N icola.

B olj k o t b liž n ji m a rse ille sk i za liv  je  p ri te g n ila  m o je  
pozornost p riso tn o st m nožice leg ionarsk ih  k an d id a to v  raz 
ličn ih  narodnosti, od R usov do Ita lijan o v  in  Špancev. 
T aborišče  je  bilo  podobno velik i in  b u čn i tržn ic i, k je r  se
je  b a ran ta lo , veseljačilo , k rad lo  in  uhajalo .

Po p reg led u  m ojih  listin , k i so ga izv ršili o rgan i D ru 
gega b iro ja , so m ojo odločitev  znova p o stav ili n a  p re iz 
kušn jo . Z daj je  že vseeno — sem  m islil sam  p r i  sebi, dve
m a o fic irjem a sem p a  v p rep ro s ti francoščin i iz jav il, da 
sem b rez  o b o tav ljan ja  p r ip ra v lje n  v s to p iti v  leg ionarske  
v rste . S rce m i je  u d a rja lo  k o t k lad ivo , ko sem podp isa l 
pogodbo za p e t let in se obrnil, d a  bi se sk u p a j z d rugim i 
o d p rav il na zd ravn išk i p reg led  . . . M am il in vabil me je
nov svet.

Pogled na pristanišče Marseille.
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